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Du.ring· my statement dated 05.03.2003 under 

"Chalidrawati Record" wherein Raja Chandradev is said to 

have offered prayers to the Vishnu Hari Temple is 

mentioned , the same was at Ayodhya itself as clearly 

referred to in the above mentioned record. Ayodhya is not 

mentioned therein as a city or sub-division. It has also not 

been ·mentioned as a place or Mohall a. I have not 

undertaken any research as to where Vishnu Hari Temple, 

as mentioned in "Chandrawati Record" was situated. The 

witness stated of himself that it was only after the "Ayodhya 

Record" was available that the location of the temple Hari 

Vishnu was confirmed. The witness stated, "I have not 

read "Ayodhya Mahatmya" but a mention of temple of 

Vishnu Hari should be there. I have read Mr. Hans Baker's 

book, but only those portions which have been used for 

writing history. It is true that Hans Baker has given 

references of "Ayodhya Mahatamya" in his book. Ayodhya 

Mahatamya is a chapter of Skand Puran. As far as I know 
r , ., 

I · many handwritten scripts of "Ayodhya Mahatmaya" from 

05.0.3.2003). 

( Cross examination on oath continued on behalf of 

Defendant No. 5 by Sh r i M us ht a q Ah med Siddiq u i , 

Advocate on continuation to cross-examination dated 

I 

Bench in other Original Suit No. 5 of 1989). 

(Appointed vide order dated 05.03.2003 of the Hon'ble Full 

Before: Commissioner Shri Narendra Prasad, Addi. 

District Mag is tr ate I 0 S D , Hon' b I e Hi g h Court, 

Lucknow. 

Dated:10.03.2003 

O.P.W.-9 Dr. Thakur Prasad Verma 
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The witness was shown the portion on page 53 and f)4 

doc u men t No . 1 2 0 C-1 I 2 of the book "Ayo d h ya" by H an s 

Baker by the learned advocate cross-examining which read 

as "The other one is Vishnu Hari - Gupta Hari/ Chakra Hari 

Temple" and a question was asked whether there was a 

mention of Vishnu Hari Temple of Ayodhya in this portion, 

on looking at which the witness replied that he Vishnu Hari 

Temple mentioned by Hans Baker may not have been the 

Vishnu Hari Temple which Chandradev had offered prayers 

because it is stated that the above temple was situated on 

Chakra Tirth which is said to have been eroded by the 

stream of Saryu river. Besides, there is one more thing I 

have not read any where that temple of Chakra Hari is 

probably mentioned in some copy of "Ayodhya Mahatamya". 

89 it could be a personal belief of Hans Baker that Vishnu 

Hari Temple was situated on Chakra Tirth. In my opinion 

the· .above part is not completely true. The witness was 

shown the portion of third para reading as "There are two 

more ancient - - noted above" on page 53 of document No. 
120 C-1 /2 by the learned corss-examining advocate and,' 

I 

was· asked if he agreed with that portion on looking at 

which the witness said that he was in agreement with it. 

·The. witness was shown the portion of first d paragraph 

startinqfrorn the words "according to the as resension ...... " 

and . ending with the· word "Ayodhya" on page 54 of 

document No. 120 C-1 /2 of the same book, on looking at 

which he said that he was in agreement with that portion. 

The witness said, "I do not agree with the portion which 

starts from "The mahatyma" to "called Chakra Tirth" on the 

same page No. 54 because it is stated herein that Vishnu 

'• '• 

11th_1ih centuries to 12th_15th century are available. I think 

there has been an idol of Lord Shri Rama in that Vishnu 

Ha ri Tern pie; where Chand radev had offered prayers. 
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I , 

Question : As per your above statement it appears that 

there had never been any Vishnu Temple· at the 

disputed site but it was only Vishnu Hari 

Temple? 

. Out of the five temples which are mentioned after this 

phrase, I disagree with only the second one i.e. Vishnu Hari 

Temple which is said to be situated on Chakra Tirth and 

agree with the remaining four temples." Then he said that 

he was not in agreement with the idea thal Vishnu Temple 

was situated at the birth place mentioned in fifth place 

because Vishnu Hari Temple must have been at this place 

only. The witness stated, "In my opinion only the four 

temples should have been mentioned. It may also be 

possible that there had been more than a dozen temples of 

Vishnu in Ayodhya in iz' century. 

Question : Please state the word or . part of above 

mentioned paragraph with which you do not 

agree? 

Answer : The above mentioned paragraph is a small part 

of a full sentence. The total context of the 

complete sentence should be taken into account. 

For that reason, keeping in mind the complete 

context of which the above mentioned phrase Is 
only a part, I have to state that I am only 

partially in agreement with the views expressed 

above . 

inclusion' and ending with the word 'twelfth century' on 

page 54 of the document No. 120 C-1 /2 of the same book. 

'in I 

' 
part of the second paragraph starting, from the words 

Hari Temple was situated in Chakra Tirth near Saryu." The 

witness stated that he was in partial agreement with that 

'• '• 
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Janambhoomi. Mandir presented to the Government of India 

on December 23, 1990 by the Vishwa 'Hindu Parishad" the 

witness said that this was actually written there and it must 
d 

be true. This book mentions the evidence presented by 

Vishwa Hindu Parishad during the negotiations in 1990 

when Shri Chandra Shekhar was the Prime Minister of 

India. The witness accepted this evidence. The witness 
I 

was shown ·the fourth paragraph of page No. · 11 of 

document No. 260 C-1/2 of the same book and was asked if 

Having looked at the title written above the 'contents' 

after the preface on the first page "Evidence of Ram, 
I 

On looking at this book the witness replied that he had 

never read that book earlier but whatever was mentioned 

therein could be true. 

(The learned lawyer of plaintiffs Ajay Kumar Pandey 

objected to this question and said that witness was only 

being harassed by such question and the valuable time of 

the Honourable court was being wasted. Thereafter such 

irrelevant questions should not be allowed to be asked). 

I • 

The witness was, shown the book "History versus 

Causatory" document No. 260 C-·,12 by the learned 

advocate cross-examining and was asked whether 

"Evidence of Ram Janambhoomi Mandir - 1990-91" written 

at the 'bottom o,ri the book's cover page was true. 

Answer : It would be incorrect to suggest that there was 

no Vishnu tern pie at the disputed site. In fact 

the specific name of the Vaishnav temple located 

at the disputed site was Vishnu Hari Temple. 

There was no other Vishnu Hari temple 

excepting the above one 'in Ayodhya. 
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Question : What do you mean by 'Hindu' in the present 

context? 

Answer : Hindu is not only the name of the follower of a 

particular religion but it rs the collective name of 

those who follows various kinds of prayer­ 

systems includinq Jain, Buddhist, Shaiv, Smart 

and Vaishnav etc. This cannot be regarded c.3S 

only the translation of English word 'religion'. 

Hindu is the name of a system of life . 

On. looking at the same the witness stated that 

tolerance was found· in almost every section of society in 

India but here based on records and other evidence he had 

tried. to explain that the Hindus had shown their tolerance 

towards Muslim religion. 

. ·The witness was shown page 137 of document No.· 

289 C-1 /159 of his book OOS-5-3 by the learned advocate 

cross-examining and was asked whether the tolerance 

mentioned in the same was found in all Indians or only in 

some special group. 

temple on the Janambhoomi" was mentioned at serial No. 

5. The witness replied in affirmative. Then Volunteer: that 

the book belonged to the period prior to the retrieval of rock 

inscription in Ayodhya in December 1992 and that is why 

this is written on the basis of above pages presented by 

Hans Baker" . 

I 

was mentioned at serial No. three and "Vishnu (Ram)' 
' 

the five temples situated at Ayodhya in twelfth century were 

mentioned serially on looking at which the witness stated 
I 

th at · th e s a m e was tr u e . Look i n g at the pa rag r a p h th e 
witness stated that "Vishnu Hari at the Chakra Tirth Ghat" 
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·.(In reply to the above, the learned advocate cross­ 

examining stated that the witness was -himself a 

cornplainant and a erudite writer. The book written by him 

has been filed in this· suit and he had given wrong 

interpretation' in th is context in his book. Therefore th is 

question wasappropriate ). 

(The learned advocate of plaintiffs Shri Ajay Kumar 

Pandey objected that the said question was not relating 

with any point of suit and was being asked only to harass 

the witness and to waste the time of court. Therefore these 

irrelevant questions should not be allowed to be asked). 

Question : Is it a historical fact - various scholars saying 

that the Hindu society has had a tradition of 

ascetism along with planned violence? 

Question : Do you mean to say that Shaiv and Vaishnav 

used to fight with each other and were not 

tolerant towards each other but they all were 

tolerant towards Muslims? 

Answer : It is be wrong to say that Shaiv and Vaishnav 

always used to fight with each other. The fact is 

that they lived in perfect. harmony but sometimes 

th e y a re co nfli ct i n so m e situ at i o n . As fa r as th e 

Muslim community and religion is concerned 

there too conflicts were seen. But in certain 

situations, the people in Hindu community did 

express their good-will towards Muslims 

sometimes in the form of charity and something 

by g .. iving shelter to them. We also have some 

information that many Muslim - rulers had also 

given charity or donations to Hindus, Hindu­ 

Muths and temples on many occasions. 
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father of Naichandra had been as 'Megh' only" proves false 

after ·the interpretation by Dr. K.V. Ramesh became 

available. The witness stated of himself, "I would like to 

add one more thing if there is a contradiction in my 

interpretation 'of the record as given in my book with that of 

Dr. K.V: Ramesh, the. interpretation of Dr. K.V. Ramesh 

should be given precedence. Secondly, I have identified 

Sallakshan as Raja Suhaildev in my book but during my 

statement on 24.04.2003 it came to my knowledge that this 

was giving rise to time related anomaly and as such I 

withdraw my theory of identifying Sallakshan as Suhaildev 

but it would have no adverse impact on the historical 

importance, relevance and authenticity of the rock 

inscription retrieved from Ayod hya. In the I ig ht of my 

today's statement, my statement of yesterday i.e. 

24.04.2003 and yet an earlier statement relatinq to tr e atinq 

Suhaildev and Sallakshan as one and the same person 

stand repealed." On looking at 16th line from bottom on 

document No. 306 C-1 /2 reading as 'from verse 22 we learn 

he who was responsible Saket mandal' the witness 

stated that the· words 'he', 'who' had been used for Megsut 

who was succeeded by Ayushchandra Raja On looking at 

the above document No. 306 C-1/2 the witness stated that 

verses (slokas) 22 to 26 of the record had been written in 

the praise of Raja Ayushchandra. There iis a mention of 

four rulers in this record namely SaHakshan, Alhar, 

Me qhsut and Ayushchandra and also of a person named 

AnayChandra who could not become a ruler and this 

dynasty was a local dynasty of Ayodhya (Saket) and that is 

why the name of their head Govindchandra also appeared 

in the record. This record had been got written by 

Ayushchandra only and had got it set in the temple built by 

Meg h s u t. Th is is my opinion and poss i b I y D r. K. V. Ramesh 

also shares this view with me. 

•, •, 
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still on. In my book I have given the decipherment which I 

could cover by that time. The decipherment available on 

page· document Nos. 289 C-1 /195 and 196 of my book 

exhibit OOS ~5-3 had been covered by me till 1995-96. 

had gone for a free translation of the same done right at 

that time which has been printed on page document Nos. 

289 .C-1/197 to 289 C-1/199 (in continuation) of my book. I 

have .alre ady accepted in my statement that the fact that 

Dr. Ramesh, Dr. Ajay Mitra Shastri; Dr. Gaya Charan 

Tripathi, Dr. Sudha Malaiyya had helped the author in 

deciphering the writing as mentioned on document No. 289 

C-1 /1.96 was something which had been added by Dr. 

S war aj P r aka sh Gupta of his own at the ti me of printing of 

this book was not true. I had read the article available on 

The witness was shown document No. 2t>4 C-1 /9 by 

the learned advocate cross-examining on looking at which 

the witness told that this article had been published on 

pages p7-68 of Vol. 3 of 3rd November -· 2ncJ December 
I 

1996 of the Journal entitled 'ltihas Darpari' and document 

No. 254 C-1 /9 and 10 were the photocopies of the same 

P".lges of the publication. Th is was an article written by Dr. 

D.P .. Dubey and Dr. G.C. Tripathi. Dr. D.P. Dubey was an 

epiqr aphist and worked as a Reader in Allahabad University 

whereas Dr. G.C. Tripathi was the Director of Ganganath 

Jha Research Institute Allahabad and a Sanskrit Scholar. 

They had got. the article published in the year 1 !996. I have: 

an old association with Dr. D.P. Dubey and am known to 

Dr. G.C. Tripathi as well. I have an association of around 

10 years with Dr. G. C . Tri path i. both these persons had 

indepen,dently deciphered this record and wrote the article 

on it. Dr. Dubey and Dr. Tripathi did not render any help to 

me in deciphering this record. I had started making efforts 

to decipher tHis record in the year 1993 and the process is 
I 

1752 
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me. After the decipherment of Dr. K.V. Ramesh becoming 

available I do not agree with the fad mentioned as 'This 

·Mention of Alhar as the uncle (father's younger 

brother) of Naichandr a was also not correct according to 
I 

Question : Are all the three facts mentioned in so called 

record or are they true accordinq to record? 

Answer : All the three facts are based on the personal 

decipherment and interpretation of 16th to 19th 

slokas of the above record by both these writers 

with which I do not agree. 

document Nos. 254 C-1 /9 and 10 before the publication of 
my book. I had read the article just after its publication. 

On looking at 2nd para of document No. 254 C-1 /9 the 

witness stated that Ayushchandra had been mentioned as 

the son of Alhar in this document which had proved wrong 

after the decipherment and free 'translation provided by 

K.V. Ramesh became available. According to me wherever 

Ayushchandra was mentioned as son of Alhar in document 

Nos. 254 C-1/9 and 10, it was wrong. On looking at the 
I 

second line ff 2nd para of document! No. 254 C-1/19 the 

witness stated that Lord Siva mentioned as the family deity 

of AyLishchand~a was the same Lord Siva as worshipped by 

the entire world. The family of Ayushchandra was a 
i 

follower of Shaivism. The witness stated of himself that the 

fact thatfamily had faith in Vishnu and his incarnations also 

was corroborated from this record wherein names of 

incarnations of Vishnu had been mentioned. On looking at 

2nd para of document Bo. 254 C-1 /1 b the witness stated 

that it had been mentioned in the document that Naichand 

was the brother or cousin of Alhar and that he was the son 

of. Megh and that he became the ruler after Alh r and that he 

did ~ot agree with all the three above facts. 

I • 
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r , -. 

2 1 st s lo k a a p pea r i n g i n th e 1 s" I i n e of th e rec o rd reads as " 

vi ru hareyhiranya kalash srisundram mandiram " and it is 

on this basis that I am wandering as to why the translation 

of the above line was missing in the translation done by Dr. 
K.V. Ramesh. The words ' hiranya kalash' in the above line 

meant that the temple was decorated with golden pitchers. 

On looking at the 4th paragraph on document No. 254 C- 

1 /1 0 · th e wit n es s state th at the w o rd ' s a h ass a n k e n ' h ad 

appeared in 23rd sloka which was regarded as the title of 

Vikrarnaditya. It is regarded to be the title of that 

I 

carving out Saket area was mentioned wrongly in the· 

document. On looking at document No. 254 C-1/10 the 

witness stated that mention of construction of Vishnu Hari 

Marrdir by Raja Naichandra in the document was 'also wrong 

because Dr. K.V. Ramesh had given its credit to Meghs;ut to 

which the witness aqre ed. On looking at document No. 254 

C-1/10 the witness stated that there was a mention of two 

facts in the dbcu ment - first bringing large stones from the 

mountain peaks and second - decorating the temple by the 

vertexes of golden pitcher but these facts did not find a 
mentionin the translation of 21st sloka provided by Dr. K.V. 

Ramesh. The witness stated, "However in so far as 

trans I a Hon by Dr. D . P . D u bey and Dr. G . C . Trip at hi is 

concerned while disagreeing with the first part of the sloka I 
I ' 

agree with the fact of decorating the top of the temple with 

gold based pitches and I do not know as to why this fact 

could not find a mention in the translation rendered by Dr. 

K.V. Ramesh. I believe that the translation of 21st sloka of 

this record as provided by Dr. K. V. Ramesh is faulty. 

Naichandra , His vessel are feudatory'. On looking 
at document No. 254 C-1/10 the witne s s stated that 

Govindchandra carved out Saket area and appointed 

Naichandra as its Samant (Feudal Lord) but the fact of 
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' above paragraph the witness stated that by the word 

'chappey ' above he meant starnpaqe. These stampages 

had been prepared on· i s" December but the witness 

was not, aware as to whom these stampages had been 

given. No stampage had been given to him. The witness 

continued, "I have never seen those stampages nor I am 

aware as to where and to whom had lhey been given. It 

pages carried his opinion with regard to the above record. 

He had also mentioned his opinion about the above record 

on document No. 2 8 9 C-1 I 1 2 1 (page 9 8) and 2 8 9 C-1 I 1 2 2 

(page 99) of this book. On looking at the last paragraph on 

page 157 of his book which ended on page 158 the witness 

stated that there was a mention of preparation of coloured 

transparent slides and video films but he was not aware as 

to where were these slides and Video films lying. However, 

it is certain that these slides and Video films had been 

prepared and he had seen them . 0 n I 010 k i n g at the p h r as e ' 

is abhilekh tatha anya puravastuo ke chappey ' in the: 

Vikr amaditya who established Vikram Samvat. On looking 

at the first sentence reading as 'verse 27 ... ... ... ... put 

toget~er' in ,6th para on document No. 254 C-1/10 the 

witness stated that this translation was wrong and that the 

translation rendered by Dr. K.V.Ramef;'h was correct. Shri 

Madhav Kutti had also translated this record which had 

been filed in this court. The witness stated, "I have read 

the above translation also. In case there is any 

contradiction in between the translation of Dr. K.V. Ramesh 

and .that of Madhav Kutti, I would regard the translation of 

Dr. K.V. Ramesh as more reliable. I have made use of my 

own free-translation of the record in my book exhibit OOS- 

5-3 and. have taken no help from the translation done by 

other authors." .. On looking at document Nos. 289 C-1/279 

to 289 C-1 /182 (in continuation) (i.e. pages Nos. 157 to 160 

in continuation) of his book the witness stated that these 
I . 
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the witness stated that it was mentioned in the chapter 

entitled 'Ayodhya' of the book Satya Darpan by Aditya 

Swarup ·that "Indian ruler Mahtab Singh, Ranvijay Singh 

ruler of Hanswar and Devi Deep Pandey, Rajguru of 

Hanswar had given a tough fight at the time when the 

deciphered a few words thereof. Only Dr. Gupta and Dr . .. 
Sinha Mallaya had gone to talk to Dr. Ramesh at that time. 

At that time . There had been no ta I k with him after Io o k i n g 

at th e record . :' 0 n I o o k i n g at th e text ' ye h pr ash as ti bat at i 

hai ki .' .. nahin karvaya ja saka tha ' appearing in 2nd 

para· of page 58 of his book exhibit OOS-5-3 the witness 

stated his statement that Naichandra had got the mandir 

was constructed proved wrong. On looking at the portion ' 

char shatabdiyo baad toor karhi karaya tha ' 

appearing in first paragraph of second column of this page 

the witness stated that according to Dr. K.V. Ramesh the 

Vishnu Harl Mandir referred in the above portion had been . ' 
built. by 'Meghsut and that he supported this opinion. The 

fact relating to demolition of temple mentioned in this very 

portion was based on the theory that for constructing a new 

building the earlier building was required to be pulled down. 

There is no mention as to when was this temple demolished 

but according to prevalent tradition the mosque was 

constructed after demolishing the temple. It is an oral 

tradition. On looking at page No. 154 and 155 of his book . 

had been mentioned in the above paragraph that qr. 

Ramesh from Mysore who was in Delhi at that time was the 
! 

first. man to read some salient portions thereof at the 

instance of Dr. Gupta and Dr. Mallaya. It had been 

correctly mentioned that, "the portions of the record had 

been shown to Dr. Ramesh on 14th or i s" December 1992, 

itself." Dr. Ramesh had not rendered any opinion in writing 

at that time but had expressed during the course of 

discussion that it was an authentic record and that he had ~ 
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which had been reproduced as such ln the next two pages 

i.e. page Nos. 155-156.· Many a facts are not proved by 

independent sources and that is why I have mentioned it in 

the footnote but most of the facts appeared to by 

traditionally prevalent." The witness was shown first 

paragraph of page 155 of his book OOS-5-3 under the 

heading '1528 AD Sri Ram mandir par 

aakrarnan ( Attack )' on looking at which the witness stated 

that he believed the facts mentioned therein but he could 

not consult the Lucnow Gazetteer of 'Tujuk-Babri and 

Cunningham' and that is why he had mentioned it in the 

footnote. Otherwise he had faith in these incidents. The 

witness continued, "If Tujuk Babri" is Babarnama only then 

I have read Babarnama and there is not mention of Devi 
~ 

Deen in the portions read by me. I have read about Devi 

Deen Pandey somewhere else and have also read a poem 

about him but do not remember the same now. It is correct 

nahin lagata ' and the above comments of mine refer only 

to the struggde ·undertaken for Ram Janambhoomi Mandir 
. I . 

temple was being de'molished by Meer Baki. The book of 

Aditya Swarup had been published in the year 1993 for the 

first time. The witness stated, "I do not know anything 

about Aditya Swarup. The book had been published in 

Banaras and, he had gifted the book to me but I am not 

aware· as to who he is and where does he work. I have not 

know Aditya Swarup as a historian. I am not aware 

whether by profession the above Aditya Swarup is a 

journalist an advocate or a teacher'." The witness stated of 

himself that Aditya Swaup while gifting his book to him had 

introduced himself but ,he did not remember the details at 

that time. The book should be running into 200-250 pages. 

The Witness continued, "I have fully gone through the above 

book.· I have mentioned it in the last line of second column 

of paqe 154 of my book that ' poora vivran bahut aadhikarik 
! •• 
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that there is not book by the name of Lucknow 

Gazetteer written by Cunningham and I have also not 

read in any book that Meer Baki was successful in 

demolishinp the temple by cannon balls after on e lac 

seventy four thousand corpses of Hindus had fallen. 

have. not read anywhere that four battles had been 

waged in between the year 1528 and 1530 for takinq 

back the disputed site during the rule of Babar. ' I have 

not been a student of medieval history and that is why I 

had. neither any opportunity to undertake d intensive 

research on these issues· not I made any efforts in this 

direction. In view of this I cannot say anything in this 

regard ·with confidence. There is not such mention in 
' 

the 'Gazetteers which I have gone through. Barring the 

book of the abvoe Aditya Swarup I have not read it in 

any. other book that "Indian ruler Mahtab Singh, 

Ramvijay Singh of Hanswar and Pt. Devi Deen Pandey, 

Rajquru of Hanswar had given a tough fight at the time 

when the temple was being demolished by Meer Baki 

and that the battle continued for 15 days.' Still I 

believe this fact because it is traditionally prevalent . ' . 

arnonqst the people of Avadh. On looking at the 

heading '1530 to 1556 AD Humayun ka kaal ' in the 

first column of pages 155 of his book exhibit OOS-5-3 

the witness stated that the period of rule of Humayun 

appeared to be correct which also included a number of 

years of exile of Humayun. The witness stated, "ii have 

not read about all the facts mentioned on both these . ' 

pages i . e . page 1 5 5 and 1 5 6 i n a· n y book other than the 

book of Aditya Swarup but still I believe them. History 

of the entire period .of rule of Akbar is available in 

written form. Two books namely Ain-ai-Akbari and 
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25.04.2003 

Sd/­ 

(Narendra Prasad) 

Commissioner 

Typed by the stenographer in the open court as 

dictated by me. Present yourself before the Honourable 

Fu11 · Bench on 28.04.2003 for further cross-examination/ 

further evidence. 

Verified the statement after hearing 

Sd/­ 

(Thakur Prasad Verma) 

25.04.2003 

Akb arnarnah · written by Abul Fazal one of the nine 

jewels of .Akbar ar.e available and both these books 

have been translated into English also. I have not 

consulted both these books in this regard. 
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because the victors regarded such conflicts very minor but 

a defeated community kept such things preserved in their 

minds and tales. The facts mentioned on pages 155-156 of 

my book would not be found in. any book written by English 

or Hindu historian because these people regarded only the 

references of contemporary muslims historians as sources 

of history. This fact is true and acceptable not only in 

respect of the period of Babar but in respect of the history 

of the entire mughal period: Muslim historians have written 

about demolishing and looting of the temple of Somnath. 

This is true that the incident of Somnath was also related 

with a muslim ruler who has been depicted as a victor. The 

temple of Somnath was not a greater importance than Ram 

Janambhoomi but was of equal importance. No Hindu, Sikh 

or English historian has mentioned in his book such 

incidents related to Ram Janambhoomi which had been 
I 

mentioned by me on pages 155-156 of my book. The facts 

which I have mentioned about Guru Govind Singhji in the 

While writing my book exhibit OOS-5-3 had,' 

consulted Ain-ai-Akbari and not Akbarnama. I had not 

consulted the above book for the facts mentioned in my 

. above statement on page 367 having a bearing of facts 
d 

stated on paged 155-156 of my book because I did not 

except that there would be any mention about the conflicts 

relating. to Ram Janambhoomi in this book i.e. Ain-ai-Akbari 

or a.ny other: history book written by an muslim author 
I 

(Cr oss-examination of O.P.W. 9 Dr. T.P. Verma before the 

Honou rable High Court initiated by Sh ri Zafaryab J ilani, 

Advocate on behalf of Sunni Central Barad of Waqf UP in 

continuation to 25.04.2003). 

Dated :29.04.2003 

O.P.W.-9 Dr. Thakur Prasad Verma 
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Attention of the witness was drawn to s" and 6th lines 

of second para of column 2 of page 118 of his above book 

1, '1 

I • source. Attention of the witness was drawn to the facts 

mentioned on page Nos. 155-156 of his book exhibit OOS- 

5-3 under the heading Navab Wajid Ali Shah continuing 

upto the heading 'Hinduon ka Adhikar' in the second 

column on page 156 and a question was asked whether he 

did not think H necessary to get these facts confirmed from 

other sou r c e a Is o before writing them in his book. The 

witrre ss replied that he had accepted that these facts could 

not be confirmed and that is why he had mentioned them as 

footnote No. 10 in his book. 

last .para on page 155 of my book Exhibit OOS-5-3 are not 

based on any book relating to any other writer. I did not 

find· it. necessary to read any book relating to the life of 

Guru Govirid Singhji 'or any other book of Sikh historian in 

connection with the visit of Guru Govind Singhji to 

Ayodhya. It is mentioned in the second line from the top in 

column 2 on this page that Aurangazed got the small Ram 

Mandlr built on this Chabootra dug and converted into a pit. 

It is the same place which is known as Ram Chabootra. I 

cannot say whether any Ram temple had been built on the 

above Chabootra during the time of Aurangazed. I have 

not found any mention in any qaz ette er about the existence 

of a temple on this Chabootra. It is mentioned in ih, s" 
a n d 9th . I i n es fro th e to p o n th i s pa g e of m y boo k th at 

'Because of repeated attacks permission was given 

for worshipping - Namaz' this is something which I have 

not read in any gazetteer or history book." Later on the 

witness stated that it was not his opinion but an opinion of 

Aditya Swarup which he had mentioned in his book and did 

not feel· any necessity to get it confirmed from any other 
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ere is also a place where Babri Masjid is located. 

At this juncture the witness was shown that translated 

portion of Ain-ai-Akbari which he had used in his book and 

the learned advocate cross-examining filed the 

photocopies of his Editor's Introduction on pages 316 to 

319 {in continuation) which were marked as document Nos. 

320 C-1/1 to 320 C-116 (in continuation) after reading which 

the witness stated "It has now come to my mind that I had 

gone. through these pages and only one paragraph about 

incarnation of Shri Ram is given and the remaining portion 

is in respect of other incarnations named Krishna, Buddha 

and Kalki. It is also mentioned that Ramchandraji was born 

to Kaushalya .on the gth day of Chaitra month in Treta age 

but it is not mentioned that Ramcharsraji was born at the 

··I am not aware whether Abul Fazal has separately 

written a note about Ramchandraji. 

Question : Is your above description wrong because Abu! 

Faz al had provided details of religious places, 

religious people and religious systems with 

administrative matters in Ain-ai-Akbari? 

Answer : On reading his book the witness stated, "my 

above description about Ain-ai-Akb arl of Abul 

Faz al is not. wrong because i have reproduced 
I 

his text as such in a translated form and it is· 

only in respect of it that I have stated that this 

book of Abul Fazal is r e strtcte o particularly to 

administrative matters. In this sentence the 

word 'only' has been wrongly used, in fact by the 

word "only' I rneant particularly. 

reading as 'Abu I Fazal has ..... kept restricted to' and the 

following question was asked. 

I , 
.. '• 
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OOS-5-3 reading as 'Ayodhya was regarded as the most 

sacred place during the period of Akbar' and was 

confronted that such a thing had not been mentioned in 

Ain-ai-Akbari. On reading the same the witness stated, "It 

has not been written like this in Ain-ai-Akbari but I have 

written like this myself on the basis of Ain-ai-Akbari. I have 

written the above on the basis of the extracts of Ai n-ai­ 

Akbari as available on column 1 and 2 of this very page i.e. 

page 118. Attention of the witness was drawn to 17th , i s" 
and 2,15t, 22nd lines of the translated portion of the text of 

Ain-Ai-Akbari available 'on page 118 of the book wherein it 

was mention$d that Ayodhya was the biggest city of India 

and the most scared place of ancient times and the witness 

was told that his translation was faulty. On going through 

the above the Witness accepted that there might have been 

some minor lapse. The learned advocate cross-examining 

filed photocopies of page Nos. 82 to 85, 168 to 191 and 

316 to 317 along with Editor's introduction of Ain-ai-Akbari 

Vol.2 which were marked as document Nos. 321 C-1/1 to 

321 C-1/21 (in continuation) and attention of the witness 
was drawn to 4th, 5th and 8th, gth lines of page 182 of the 

original book and it was stated that it had been mentioned 

in these pages that Avadh was one amongst the biggest 

and the most' sacred cities whereas the witness had stated 

in· his translated that Ayodhya was the most sacred city. 

On looking at it the witness stated it was a free translation 

and there was some lapse. The translation of the last three 

lines of the same paragraph was again a free translation ad,' 
' not ·an exact translation. It is correct that there is not 

·. A tte n tion of the witness was drawn to the second Ii n e 

of 2·n d · par a of co I u m n 2 of page 11 8 of h is book ex hi bit 
• I ' I 

mention of the birth of Krishna on document No. 320 C-1/5 

of this book. 
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I , 

of construction of Babri Masjid at the site of Ram 

Janambhoomi would find a mention in the book. Abul Fazal 

has· provided details of the important religious places in 

Ain-ai·-Akbari. The learned advocate had filed extracts of 

Ain-ai ... Akbari of Abul Fazal relatingto Avadh and Allahabad 

provinces (marked as document No. 321 C-1/1 to 321 C- 

1 /21) includinq details of religious places located therein. 

During the regime of Akbar Ram Janambhoomi was 
' ' 

re qarde d as an important religious 1 place of Ayodhya. 

Mention of Brahmkund is found on page 182 document No. 

321 C-1/16 of Ain-ai-Akbari of Abul Fazal but it would not 

have been of greater importance than Ram Janambhoomi 

or birthplace of Rama. Similarly Surajkund mentioned on 

page 184 document No. 321 C-1/17 of Ain-ai-Akbari was 

also of not greater importance then birth place of Rama. 

whether he stuck to his stand even after reading the above 

text of the original book? . On reading the above the witness 

stated, "keeping in view the subjects covered in Ain-ai­ 

Akbari of Abul Fazal it could not be expected that the fact 

meritl on of the word 

' Avtar' (incarnation) in the above lines of original book. I 

have mentioned it on the last line of page 117 extending 

upto the 1st line of page 118 ofthis book of mine that it was 

a translation of the text from the book written by Abul 

Fazal. There could have been some lapses with regard to 

the syntax of language of translation. This is correct that 

my opinion to the effect that Abul Fazal restricted his 

details only upto administrative matters as contained in 

column 2 of page 118 of my book is proved wrong in the 

face of the text of the book of Abu! Fazal available on 

document N 0:. 3 21 C-1 I 9 to 3 2 1 C-1 /2 1 . Attention of the . 

witness was drawn to the 5th line of para 2 column 2 of 

page 118 of his book reading as 'and his book 

...... : can be accepted' and a question was asked ~ 
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Question : Kee~ing in view the manner of description of 

important places of worship and systems of 

worshipping as prevailing during that time, it is 

clear that neither any worship was performed at 

the disputed site nor it was known as Ram 

Janambhoomi? 

Answer : I do not subscribe with the above contention 

because most of the incidents relating to 

demolition of idols and temples have been 

excluded in Ain-ai-Akbari. For example there is 

no mention of demolishing of Balark temple by S. 

Salar Masood in Bahraich. Similarly there is no 

mention of Ayodhya. The Iact is that there is no 

I 

Sultan Mahmood of Ghazni mentioned in para 2, document 

No. 321 C-1/10 of the above book is the same Mahmood 

Ghazni who had invaded the temple of Somnath. There is a 

mention of invasion of Banaras by Sultal Mahmood in this 

para. 

· There 'is a mention of such a temple of Banaras in the 

last paragraph on page 169-photocopied document No. 321 

C-1 /9 around which 'Parikrama' was performed in the form 

of Kaba. This implied that p arikrarna was performed l . I 

around the temple. The witness stated, "In so far as my 

knowtedge goes Parikrama was not performed at the 

d i s p u t'e d s it e d u r i n g th e p e r i o d of A kb a r b u t it u s e d to be 

there earlier. I am not aware whether Parikrama was 

performed at this place in the post-Akbar period or not. 

Allahabad has been termed as king of Shrine on page 169, 

document No. 321 C-1/19 of Ain-ai-Akbari of Abul Fazal 

which I feel is not correct, rather it should have been 

termed as king of pilgrimages. 
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· .1 have read in some book about demolition of Balark 

temple by Salar Masood but the name of the book is not 

st r i k i n-g m e rig ht n ow . Th e re is n o mien ti on of th e fact of 

temple. In so far as Ayodhya is concerned such stories 

about the demolition of temple are prevalent amongst the 

people of this place. As far as my knowledge goes one 

who· is· slain during some religious function is called a 

martyr. Demolition of a temple alone cannot make a man 

martyr.· This is correct to say that if one is Slain for a right 

cause while moving on the path of God he should be. called 

a martyr. It could also be correct that Salar Masood was 

called Bale Miyan because he was Slain at a tender age of 

18-19 year as a bachelor. In my opinion a man of 18-19 

years 'if not called a 'boy' but a 'youth' and that is why I 

have a reservation about your suggestion. I am aware that 

marriage procession of Bale Miyan passes on Martyr's day 

but ·I am not' aware whether its arrangement is made by 

Hindus .. P·ossibly Hindus miqht be fixing the date for the 

above but I cannot say with confidence. 

It is not correct to say so because the incidents of 

demolition of Balark temple and the so called temple of 

Ayodhya did not happed at all and that is why there was no 

mention of these two important incidents in Ain-ai-Akbari. 

The fact is that Salar Masood was awarded the status of. a 

martyr · only after he was slain after demolishing Ba lark 

temple in Bahraich. He was popularly known as Bale Miyan 

amongst the masses of those times and on a particular day 

possibly in June martyr day was observed which is not 

observed now-a-days. In this way this tradition reveals that 
' 

he was clled Bale Miyan because he had demolished Ba lark· 
I 

mention of any temple of Ayodhya in Ain-ai­ 

Akbari. 
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I ·cannot tell ·whether the description about pillars 

contained in para 2, document No. 107 C-1 /29 of th is book 

is· proved by any book or not but I have myself seen the 

place where the pillars were set in. there is a mention of a 

demolition of Balark temple in the book Meerat-ai-Masoodi 

based on the life of Salar Masood. I cannot tell the placeo f 

exact location of Balark temple in Bahraich. Based on my 

study .of books I am aware of only .this thing that there 

existed a pond at the place of Balark mandir but I do not 

know the exact location of this pond. I have not read any 

details of the ·pond in any book but I have heard that a fair 

was orqaniz e d near the pond. I have read the book entitled 

'Ayodhya ki ltihas' written by Lala Sitaram of Avadh and 

refered in para 2 of page 112 of my book. The book has 

possibly been filed by the plaintiffs. I have also seen a 

book .by the name of 'Shri Ram Janambhoorni (illustrated 

authentic history)' written by Dr. Rad hey Sh yam Shukla 

titled as document no. 107 C-1 /154. The book entitled 

'Ayodhya ka ltihas' by Lala Sitaram a resident of Ayodhya 

had been placed as document Nos. 107 C-1 /122 to 107 <G- 

1 /131. agree with some of the facts mentioned in the 

book while I disagree with others. I have not read any book 

written upto 19th century wherein the incident stated in the 

above book of Lala Sita rm document No. 107 C-1 /125 is 

mentioned. I do not agree with the incident mentioned in 

the above page starting from the word 'Badshah' and 

ending with the words 'returned'. This incident has not 

been proved by any other book. Possibly the incident is 

based on some popular saying. Facts mentioned on page 

document No. 107 C-1/127 have not been proved by any 

other book. Para 2 of document No. 107 C-1 /127 is proved 

by a gazetteer and I am not aware whether it is proved by 

an other book also. 

1767 

I , '• '• 

www.vadaprativada.in

www.vadaprativada.in



I 

been identified as Saket, the problem of identification of 

Ram Janambhoomi could not be sorted out because the 

process. of settlement and ·devastation of Saket too 

continued." There is a truth in the statement on page , "No 

one. tried to assess it on the criteria of history." It is 

mentioned in para 1 of page 5 of the book that 'used to 

assume titles. through Chinese sources' and this statement 

is true. Chinese sources mean travel accounts of 

Huientsanq which have been translated by Beel. There is 

no description of Ram Janambhoomi in travel accounts of 

Huiehtsang translated by Beel. I agree with the statement 

mint for copper coins in the last para of document No. 107 

C-1 /129 of this book and description of the same mint is 

found on pa g ,e 1 8 3 of Ai n - a i -Akbari . The book by the name 

of 'Shri Ram Janambhoomi' written by Dr. RAdhey Shyam 

Shu k I a has been fi I e d by the p I a i n ti ff s vi de doc u men t No . 

107 C-1 /154. have not made use of this book while 

writing my book entitled 'Ayodhya ka ltihas evam Puratatva' 

because I co u Id not get ho Id of th is book by that time. 

Though the book had been published in the year 1906 but I 

had not heard of it by the completion of my book i.e. the 

ye'ar 2000. I had seen this book in 2002 after becoming a 

pa rty of the suit but I did not go th r;oug h the book even 

thereafter. There are two sentences appearing from pages 

1 to 2 of document No. 107 C-1 /154 out of which I agree 

with the sentence reading as 'Ayodhya was settled and: 

devastated a number of times' but I do not agree with the 

second sentence wherein it is mentioned that 'there is no 
surprise of its geographical identity is lost after 2000 • 
years". I do not agree with the statement 'Saket is .· 
Ayodhya itself, no one knows when and who identified it' 

appearing in para 2 of page 2. I also do not agree with the 

statement reqding as, "Despite the fact that Ayodhya had 
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Sd/- 

29.04.2003 

· Typed· by the stenographer in the open court as 

dictated. by' me. Present yourself on 30.04.2003 for further 

cross-examination. 

Verified the statement after hearing 

Sd/­ 

(Thakur Prasad Verma) 

29.04.2003 

'Chinese sou~ces refer· to Vikramaditya who was known as 

Skandqupta' ·appearing in column 5 of page 6 of this book. 

1769 

I , 
1, '• 

www.vadaprativada.in

www.vadaprativada.in



I have no knowledge about Radhey Shyam Shukla and 

therefore I may not be able to tell whether he is a historian 

or. a. teacher or a writer. The book written by him has been 

filed in the suit by the plaintiff vide document No. 107 C- 

1 /154. Even after becoming a party of this suit I did not try 

to find out details about Radhey Shyam Shukla. As a 

historian I give importance to this book. A historian gives 
I 

importance to every published book even though he might' 
I 

not be personally known to the author. In para 19 of my 

affidavit I have supported the above book of Radhey Shaym 

Shukla.· I am not aware of the cassettes about which I have 

mentioned in para 19 of my affidavit, neither I have seen 

these cassettes· nor I could tell the incident with which the 

cassettes are related. ·I may also not be able to tell about 

the number of cassettes i.e. I cannot tell whether they are 

one .or two or four cassettes. · did not personally gather 

information about the cassettes. The album about which I 

have mentioned in page 19 of my affidavit contains 

photographs relating to Ram Janambhoomi. I am not aware 

as to when were the photographs (affixed i n the a I bu m ) 

taken and who took them, I also cannot tell whether the 

photographs 'were take when the disputed building was 

intact or they were taken .prior to 5th December 1992. 

cannot tell whether the number of albums is one, two or 

more than two. I do not know the listed documents under 

of 29.04.2003). 

(Cross-examination of O . P . W . 9 D r. T. P . Verma initiated by 

Shri Zafaryab Jilani, Advocate on behalf of Sunni Central 

Borad of Waqf, Uttar Pradesh before the Honourable High 

Court Full Bench in continuation of the cross-examination 

Dated: 30.04.2003 

O.P.W.-9 Dr. Thakur Prasad Verma 
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(The witness was shown the documents filed in this suit on 

looking at which the witness stated) that a few documents 

attached with document No. 118 C-1 were public 

docu rnents. I have used the word atirith (additional) in para 

1 ~ of my affidavit by which I mean the documents other 

I • 

I can tell it after looking at the documents which 

have been filed. 

Answer : 

Question : Can you identify 'public documents' out· of the 

docu'ments filed in this suit? 

in para 19 of my affidavit stands for extracts of all such 
documents, books, correspondence etc. which have been 
filed in the suit and a list of which is given in the same para 

1 9 . · I may not be ab I e to t e 11 about the records , books or 

letters, cassettes, albums connected with the document 

Nos. mentioned in para 19 of my affidavit. I cannot tell as 

to which documents have been filed with which list No. 

because I have not seen them, I cannot tell which list was 

filed with which papers and when. 

which the album has been filed. I also do not know as to in 

which year and in connection with which suit this album 

was . filed. : I shall not be able to tell whether the 

photographs contained in the album about which I have 

mentioned in para 19 of my affidavit belong to the period 

prior to 5th December 1992 or thereafter. I am not aware as 

to who is in possession of the photos affixed in the album 

or whether they have been filed in the suit. have 

mentioned in para 19 of my affidavit that original book, 

cassette albums etc. have been filed but I do not know what 

is the· thing besides. original book, cassette albums which 

fallsunder the word 'etc.' I do not knqw whether any other 

photos, excepting the photos affixed in the album have 

been filed in the suit on my behalf. Wnitten record referred 
i 
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yesterday's statement I had stated that 'Chinese 

Vikramadityas in both these descriptions. In my 

of three mention 

Question : In your yesterday's statement you had agreed to 
I 

Skandgupta being called as Vikramaditya in the 

reference related to the travel accounts of 

Huientsang but in para 14 of your affidavit you 

ha111e called the same Vikramaditya as 

Chandragupta - you will like to stick to which 

one of the two opinions? 

Answer : There had been a 

than the documents mentioned before para 19 and which 

have been listed in para 19. have referred to document 

Nos. 107 C-1/10, 107 C-1 /28, 107 C-1 /35, 107 C-1 /55 in 

para 14 of my affidavit and these are the extracts. of the 

qazetteer s attached therewith. I have referred to these 

documents in para 19 of my affidavit also. Reference of 

7/11.1/10 in the second line of para 14 of my affidavit 

represents 1 oth sloka of chapter 111 of part 7 of Valmiki 

Ramayana. This has not been filed in this suit." Later on 

he stated that as far as he remembered the complete 

Ramayana had been filed. The witness stated, "I have 

used the word 'vijan '(desolate) in the third line of para 14 
of my affidavit which means a place where there had been 

no habitation. The first sentence starting from the second 

line. of para 14 of my affidavit is based on only Valmiki 
Ramayana and the subsequent sentences extending upto 

second line on page 6 are based on Raghuvansh written by 

Kalidas. The matter conveyed in subsequent sentences . 

which start with hearsays prevalent amongst Hindus is 

based on the documents which have been mentioned in the 

same sentence. On looking at document No. 107 C-1 /28 

the 'witness that it was not a gazetteer but a settlement 

report. 
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·The two P,.hotocopied pages available at serial No. 6 of 

document No. 107 C-1/2 are the extracts of which book - 

Archaeological Survey report by Cu nn i nggham or Sharki 

Architecture by Fuherer is something which I can tell only 

after looking at the book. There is no mention the book 

'Ayodhya' by Hans Baker in my affidavit but I have read 

that book and have given some references of the same in 

my bo ok exhibit OOS-5-3. I have not provided in my 

At this point attention of the witness was again drawn 
to para 5 (column 5) of page 6 of document No. 107 C- 

1 /154 ·and a question was asked whether he agreed with 

the view mentioned therein that Vikramaditya, who had got 

360 temples, built in Ayodhya was called Skandgupta by 

Chinese traveler or not? On lo ckinq at the above column 5 

the witness stated that he did not agree with it. After 

discarding Skandgupta, two Vikramadityas were left but I 

cannot confidently tell as to which one of the two got 360 

temples built in Ayodhya. 

.. 
sources refereed to the Vikramaditya who was 

called Skandgupta' and I had concurred with it. 

In other words Chinese sources regard 

Skandqupta as Vikramaditya. I agree with this 

statement. Apart from this there is a mention of 

two Vikramadityas on page 6 of my affidavit and 

it has been stated that a few historians were to 

two opinions with regard to identification of the 

above Vikramadityas with reference to Ayodhya 

- one group identified Maharaja Vikramaditya of 

Gardbhill dynasty of Ujjain who had founded 

Vikram era and the second Vikramaditya was 

Chandragupta Vikramaditya known as 

Chandragupta-I I. 

I 
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referred in. my book and have referred some other books by 

lifting from other books. I have personally read the books 

in resp ec t of which page n u m be rs have been g iv en . There 

is a mention of the book Tabqat-ai-Nasiri under the heading 

cataloque of my book available at (document No. 289 C- 

1 /236) ·but not in the original bibliography of my book 
' 

(document Nos. 289 C-1/227 to 232 in continuation) .. There 

is a rnention of Tabqat .. ai-Nasiri on page Nos. 92, 103, 105, 

112. of my book. The reference of Tabqat-ai-Nasiri in 5th 

line of the last para of column-I of page 92 of my book has 

been· taken from the book of Dr. Motichandra. I have not 

gone .througH the original books in respect of the facts 

mentioned in s" to 1 O'" lines of para 1 of column 1 of page 

105 ·at my book but have lifted them from some other book. 

' (in continuation). I have personally read some of the books' 
I 

affidavit the basis of the fact mentioned by me in para 17 of 

my affidavit but it is based on the rock inscription retrieved 
' 

from Ayodhya about which I have mentioned in my affidavit. 

I had completed the study i.e. decipherment and translation 

of the above: rock ins er i pt ion prior to my writ i n g the book 

and have got the same printed and also written in my book. 

Now 1 do not subscribe with a part of the decipherment and 

translation of the rock inscription after the decipherment 

and translation by Dr. K.V. ·Ramesh has become available 

similarly my statement that 'I fully affirm the facts contained 

in the book written by me (exhibit OOS-5-3)' needs to be 

amended i.e. there are facts which I do not affirm and 

have mentioned about such facts in my earlier statement. 

have mentioned the names of such books in third line from 

the bottom in para 18 of my affidavit which I have read and 

references of which have been given at the end of every 

chapter and also in the original bibliography (document 

Nos. 289 C-1/227 to 232 - in continuation) given at the end 

of the book and also in document Nos. 289 C-1/233 to 242 
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Sd/- 

30.04.2003 

. Typed by the stenographer in the open court as 

dictated· by me. Present yourself before Commissioner Shri 

Narendra Prasad at 2.00 p.m. today. 

Verified the statement after hearing 

Sd/­ 

(Thakur Prasad Verma) 

30.04.2003 

My statement given above that I have personally gone 

through .the books in respect of which page numbers have 

been giyen has proved wrong in the present context. 
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facts. mentioned in my book in reference to the book 

Tabqat-ai-Nasiri were in reference to the book 'Kashi ka 

ltihas written by Dr. Motichandra. On looking at document 

No. 107 C-1 /2 to 107 C-1 /16 (in continuation) the witness 

stated that these were the extracts from the report of 

Cunningham which ad been filed in the court. Mention of 

On looking at page No. 107 document No. 289 C- 

1 /130 of his book exhibit OOS-5-3 the witness stated that 

he had indicated page Nos. of Tabqat-ai-Nasiri in his 

footnote· Nos. 68 and 69 from some other book and without 

ascertaining from the original book and as such there was a 

possibility that the facts mentioned in my book OOS-5-3 in 

reference of above page numbers of Tabqat-ai-Nasiri may,' 

not be found on those pages. On looking at page numbers 

92, 105 and 112 of his book the witness stated that the 

facts m e n ti o n e d i n th es e pa g es i n ref e re n c e to ~ Ta b q at- a i­ 

N as i r i were wrong and these facts had not been mentioned 
.;· 

in Tabqat-ai-Nasiri. It. has been indicated on page 214 of 

my book under the entry Tabqat-ai-Nasiri that it should be 

available on page 103 of the book which is wrong. The 
I 

[Cross-examination on oath of O.P.W. 9 Dr. T.P. Verma 

continued by Shri Zaf'aryab Jilani, Advocate after the 

recess in continuation to 30~04.2003 (pre-recess)]. 

(Appointed vide order dated 30.04.2003 of the Hon'ble Full 

Bench).· 

Before :. Commissioner Shri Narendra Prasad, Addi. 

District Magistrate/ OSD, Hon'ble High Court, 

Lucknow. 

Dated :30.04.2003 

O.P.W.-9 Dr. Thakur Prasad Verma 
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I 

Ayodhya and based on the geographical travel accounts of 

Huientsang has accepted its geographical location of this 

Ayodhya elsewhere. 0.n looking at document Nos. 322 C- 

1 I 11 and 1 2 the witness stated that names of p I aces Ii k e 

Mathura, Kannauj and Allahabad, Banaras, Faizabad and 

Shravasti etc. were mentioned on these pages and these 

places were known by the same names even today. On 

looking at document No. 322 C-1 /4 the witness stated that 

Math ura was mentioned at SI. No. 2, Kannauj at SI. No. 10, 

Allahabad at SI. No. 13, Ayodhya or Saket at SI. No. 17 in 

this document. On looking at document No. 322 C-1/6 the 

Ayodhya or Saket was found on other pages also. of the 

report of Cunningham. The witness was shown the report 

of Cunningham entitled 'Four reports made during the years 
~ 

1862-63-63-65 Vol.-1'. and photocopies of cover page, 

contents, preface and page Nos. 293 to 296 and 317 to 319 

(in continuation) and Plate No. 4 7 from document No. 322 

C-1 were filed which were marked as document Nos. 322 C- 
. I 

1/1 ·to 322 C-1/22 (in continuation) and a question was 

asked whether there was a mention of Ayodhya on pages· 

293. to 296 and 317 to 319 of the 1862-63 report. The 

witness stated, "Photocopy of Plate Np. XLVll of this book 

which. is related with Kannauj has been filed today and 

w h i ch bears doc u men t No . 3 2 2 C-1 /2 2 . 0 n Io o king at 

document Nos. 322 C-1/19 to 322 C-1/21 (in continuation) 

the witness· stated that in these pages Cunnigham had 

identified Sanchi iof Fahien and Vishakha of Huientsang as 

Sake t and Ayodhya and he agreed with it. On looking at 

document No. 322 C-1/15 to 322 C-1/18 (in continuation) 

the witness stated that in these the Chinese travelers had 

mentioned about the geographical location of Sanchi and 

Ayuto . Cunningham has accepted Ayodhya mentioned by 

Fahien and which is located at Ghagra near Faizabad and 

on the other hand Cunningham has identified Ayuto also as 
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No. 107 C-1115 mentioned therein was a portion of Ayodhya 

Mahatrnya of Skandpurana. On looking at document No. 

1 0 7 . C-1I7 5 the witness stated that the geog rap hi ca I 

position of the disputed building was given in slokas 17 to 

19 (in· continuation) in the document. It is mentioned in 

numbers were the photocopies of the English translation of 

Babarnama. The witness continued, "I have not found any 

mention anywhere in these document of Batiar visiting 

Ayodhya and ·demolishing temples." · On looking at 

document mention at SI. No. 17 of (document No. 107 C- 

1/4) of list of documents, the witness stated that document 
I 

' 
The above document· 

I 
1/69 to 107 C-1/70 respectively. 

On looking at page 207, document No. 289 C-1/229 of 

his book the witness stated that the book Babarnama which 

had been mentioned as Hindi rendition of English 

translation of William Arsiken is in fact the book named 

'History. of India under Babar' written in English by Willian 

Arsiken. On looking AT SI. No. 14 and 15of document No. 

107 C-1 /3 the witness stated that these were marked as 

document Nos. 107 C-1 /64 to 68 and document Nos. 107 C- 

'• ', 

witness stated that under the descriptive list of plates on 

this page map of Kannauj was given on plate 4 7 whereas 

map of Ayodhya was given on plate 4 7. On looking at 

document 322 C-1/22 is the photocopy of Kannauj available 

at plate 47. On looking at document 322 C-1/22 the 

witness .stated, 'Sita ki Raso!' has been shown in the center 

on this page. I cannot tell whether this place 'Sita ki Rasoi' 

is available at Kannauj even today or not. There is a 

poss.ibility that Cunningham might have written something 

about 'Sita ki Raso!' in his book under the heading Kannauj 

but I have not read about it. I have neither read nor heard 

anywhere whether there had even been or is any pious 

place like 'Sita ki Rasoi' at any place other than Ayodhya. 

I ' 
i 
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I 

document Nos. 289 C-1/202 and 203 the witness stated that 

the map available on 289 C-1/203 had been prepared on 

scale and thus this map was more authentic as compared to 

the one given on 289 C-1 /202. On Iookinq at document 

N o s ~ · 1 0 7 C-1 / 7'6 to 1 0 7 C-1 / 9 4 ( i n co n ti n u a ti o n ) th e wit n es s 

stated that he could not tell about the books whose extracts 

were given in these documents. The witness continued, "I 

stated that north was on the upper side and south on the 

lower side in both these maps. On looking at document No. 

289 C-1'/202 of his book the witness stated that a place 

named Vighnesh had been shown in between Kanak 

Bhavan · and Ratna Mandap in this map. There is a 

possibility that this place with the name of Vidhnesh would 

have been termed as Vidhnesh Mandir. Structure of Ram 

Janambhoornl Babri yvas shown in the, west of Vighnesh in 

this ·map. The direction of Ram Janambhoomi structure 

from Vighnesh as shown in Ayodhya Mahatmya did not 

match with this map. In my map Ram Janambhoomi Babri 

structure had been shown on the upper side of Vashishtha 

Kund .which did not match with the relevant description 

contained in Ayodhya Mahatmya. On looking at document 

Bo. 289 C-1/203 the witness stated that in this map 

disputed structure had been shown .in north west of Lomash 

Rishi Ashram which partially matched with the relevant 

description given in Ayodhya Mahatmya. On looking at 

located in east of Vighneshwar, north of Vashishtha and 

west of Lomash. lshankon stands for north-east There is 

not mention in this document No. 107 C-1 /75 of the 

distance of the birth. place from ighneshwar Mandir, 

Vashishtha, Lomesh. On looking at document Nos. 289 C- 

1/202 and 289 C-1/203 of his book exhibit the witness . 

these documents that there is a mention of Ram 

Janambhoomi in lshankon (north-east) of Viqhne shwar : 

Mandir and it had also been stated that the birth place was 
. I 
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30.04.2003 

Sd/­ 

(Narendra Prasad) 

Commissioner 

Typed by the stenographer in the open court as 

dictated by me. Present yours e If before the Hd on' b I e Fu 11 

Bench on 01.05.2003 in continuation. 

Verified the statement after hearing 

Sd/­ 

(Thakur Prasad Verma) 

30.04.2003 ,' 

•, '• 

have never read these documents and cannot read them 

also because they are in Urdu and Persian and that I have 

affirmed the authenticity of these documents in para 19 of 

affidavit of 
1 

my exam i nation -i n - c ~ i e f re I y i n g u po n the 

original plaintiff late Devki Nandan Aggarwal. By affirming I 

have meant that whatever has been mentioned in these 

documents should be· true in so far as the suit is 

concerned. ·I believe that whatever might be written in 

these documents should be true and, that is why I have 

affirmed· them in para 19 of my affidavit. On looking at 

document No ... 107 C-1 /95 the witness stated that this 

document had been referred to SI. No. 25 of the list of 

documents. On looking at document No. 107 C-1 /95 the 

witness stated that there was a mention of the fort and 

houses of Ramchandraji in fourth, fifth lines of the 

document and thereafter details of Ayodhya had been 

provided in the document and that is why the document has 

been filed, There is no mention of Ram Janambhoomi or 

birth place of Rama in this document No. 107 C-1/95 

I • 
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I 

this rock inscription in 'organiser' and 'Panch Janya' 

maganizes after December 1992 or even later because I do 

not subscribe these magazines. I have definite information 

that this rock inscription had been retrieved from the debris 

of the disputed building on 5th December 1992 only. Dr. 

S.P. Gupta had passed on this information to me. I did not 

received this i~formation from any one other than Dr. S.P. 

Gupta. · I had met Shri Dvki Nandan Aggarwal 4-5 times 

inscription, a· photo of which has been given on pages 289 

C-1/210 and 211 of my book. We were given to understand 

thatthe rock inscription had been retrieved from the debris 

of the disputed building. I am not aware whether the rock 

inscription had been· recovered by some Government 

Officer or a non-Government Officer or any labour or by 

some one known to me. Intimation about recovery of this 

rock inscription had been received in December 1992 

through· a· telephone from· Dr. S.P. Gupta but I do not 

remember the week of December in which I had got the 

intimation. I had not read about the inscription in any 

magazine or newspaper until I got intimated on telephone 

from. Dr. S.P. Gupta. I do not remember if I had read about 

this rock inscription in any newspaper or magazine in 

December 1992 or January 1993 after e incident of e" 
Dec em be r 1 9 9 2 . I do not rem em be r if had read about 

I am not aware as to who had retrieved the rock 
' 

30.04.2003). 

d 

run Bench in continuation of the cross-examination of 

(Cr o s s-e xa min at ion of 0. P. W. 9 Dr. T. P. Ver ma by Sh ri 

Zafaryab Jilani, Advocate on behalf of Sunni Central Borad 

of Waqf, Uttar Pradesh before the Honourable High Court 

Dated:01.05.2003 

O.P.W.-9 Dr. Thakur Prasad Verma 
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advocate cross-examining . On looking at this the witness 

stated that possibly this statement might also be true 

which he had given as a witness in this suit. I believe that 

whatever statement he might have given should be true." 

Theattention of the witness was drawn to the statement of 

Shri · Devki Nandan Aggarwal reading as, "In my view this 

rock i n scrip it ion· was recovered on 71 h Dec em be r 1 9 9 2 from 

the disputed site" available at page 194 by the learned 
I 

I 

through the statement of Shri Devki Nandan Aggarwal' 
I 

documents have been filed in the suit on his behalf were 

filed by him only. I have not filed any document so far. I 

regard him to be a truthful individual. I had not gone 

Whatever case with full devotion till he was alive. 

r , '1 

from 5th December 1992 till 2002 during the time he was 

alive.· I cannot tell confidently but I believe that I had 

possibly met him for the first time wi:thin a year after e" 
December 1992. I do not remember precisely but possibly I 

had met him for the first time in Delhi and we had interalia 

discussed about the rock ins c r i pt ion . Before this meet i n g I 

had not fully deciphered this rock inscription but I was on 

my job of deciphering it. We did not have detailed 

discussion about the recovery of the rock inscription but 
there was definitely a mention of the fact that the rock 

inscription had been recovered from the debris of the 

disputed building. I had passed on the text of this rock 

inscription to s·hri Devki Nandan Aggarwal through Dr. S.P. 

Gupta. Later on he stated that he had given it to Dr. S.P. 

Gupta and possibly he would have passed it on to Shri 

Devki Nandan Aggarwal. The witness continued, "I had a 

brief discussion, not a detailed one about decipherment of 

the rock inscription during my first meeting with Devki 

Nandan Aggarwal after 5th December 1992. He had not 

asked me to send the text of rock inscription to him. I am 

aware that Shri Devki Nandan Aggarwal had defended this 

I • 
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' 
the recovery of the rock inscription. Since I was not aware 

of th .e fact th at h e was a wit n es s of th e rec o v e r y of th e rock 

inscription before my visit to this place I did not suggest his 

nam~ , as a witness. To my knowledge there is no other 

but I do not remember if the above magazine had been 

brouq ht ·out in between 14th to zo" De,cem ber 1992 or not. 

Dr. S.P. Gupta had sent a photo of the rock inscription to 

me after two months of the incident of 5th December 1992 

and not earlier. I cannot tell the names of all the witnesses 

who . have a p p·e are d so far in this suit on be ha If of p I a i n ti ff s. 

As far as. my knowle dqe goes evidence of Shri Ashok 

Chatterjee in respect of the recovery of this rock inscription 

has. since been over. I did not know him prior to his 

deposition in the suit. I knew him only after his evidence. I 
am sirnply acquainted with him and not very close. This is 

correct that now a days Shri Ashok Chatterjee is looking 

after the excavation work of Ayodhya as our nominee and 

he is doing his work with much devotion. I had come here 

only when Shri Ashok Chatterjee was deposing as a 

witness in this suit and I had met him only them. It was 

only then that I came to know that he was a witness about 

the first time in ' Front Ii n e' mag a z i n e du, r i n g December 1 9 9 2 
I 

because the rock inscription had been recovered possibly 

d u ring the n i g ht of 6th and ?1 h Dec em be r 1 9 9 2 . The witness 

stated, "Dr. S.P. Gupta had informed me that the rock 

inscription had been recovered during the night of 5;7th 

December 1992. The statement of Shri Devki Nandan ' 

Aggrwal that the rock inscription was found by the 'officers 

of the Government of India might be true. I agree with the 
I 
I 

statement of Shri Devki Nandan Aggarwald that the 

information about the recovery of rock . inscription had 

reached Dr. S.P .. Gupta and Sudha Mallaya for the first time 

in December 1992 on .their visit to Ayodhya. As far as I 

remember I had seen the photo of the rock inscription for 
' . 
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Narendra Prasad 

Commissioner: 

01.('.)5.2003 

Sd/- 

Typed by the stenographer in the open court as 

dictated by us. Present yourself for further cross- 

examination on 02.05.2003 in continuation. 

Verified the statement after hearing 

Sd/­ 

(Thakur Prasad Verma) 

01.05.2003 

witness who is an eyewitness to the recovery of the rock 

inscription. I was shown the list of witnesses of this suit 

and I had permitted them to file my power of attorney. 

had met Shri Devki Nandan Aggarwal for the last time 6 

months prior to his death but I do not remember the place 

of my meeting him. I had a discussion with him regarding 

this suit and he had told me that evidence on his behalf 

was going on in this suit. During this last meeting with 

Devki Nandan Aggarwal I had discussed with him about 

construction of temples during the Gharwal period. Shri 

Devki Nandan Aggarwal never told me that he had prepared 

his petition of the suit on the basis of facts mentioned in 

the book of Radhey Shyam Shukla. The petition filed by 

Shri .Devki Nandan Aggarwal is based on other books also 

besides the bock of Radhey Shyam Shukla. 
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I 

Institution is known as Akhil Bhartiya ltihas Sankalan Yojna 

which was set up jointly by Thakur Ram Singh, Devi Prasad 

Singh, T.P. Verma himself and Rajendra Singh Kushwaha 

etc. this Akhil Bhartiya ltihas Sankalan Yojna was 

established sometime around 1974-75. Bhartiya ltihas 

~ 
Shri Ram Vishwakosh about which I have referred in 

para 8 of my affidavit is a collection of various articles. 

have· edited this collection. The book might have been 

published after 5th December 1992 or earlier too. It would 

have been published. about 10 years ago. The book 

contains more than 110 articles and I remember only two· 

names of the writers whose articles are included in the 

book and the two names are V.S. Vakankar and K. 

Raqhavachari. The former was a resident of Ujjain and the 

latter resided in Delhi. Both of them have since died. 

N e i th e r th is boo k n or its extracts h ave b e e n fil e d i n th is 

court.. ·The book contains around 800 pages and was 

published by Siddhartha Prakasham of Banaras. had 

myself edited this book but its Chief Editor was Dr. 

Bhagwati Singh, Head of the Hindi Department, Gorakhpur 

University. Dr. Bhagwati Singh is no more there. Bhartiya 

ltihas' Sankalan Samiti about which I have referred in para 

8 of my affidavit is an Institute of IP. Provincial Institute 

was constituted around 1974-75. This Bhartiya ltihas 

Sankalan Samiti was not established by RSS. The other 

01.05.2003). 

Bench in continuation of the cro ss-exarnination of 

(Cross-examination of O.P.W. 9 Dr. T.P. Verma by Shri 

Zafaryab Jilani, Advocate on behalf of Sunni Central Barad 

of Waqf, Uttar Pradesh before the Hon'ble High .Court Full 
I 

Dated :02 .05.2003 

O>P:W.-9 Dr. Thakur Prasad Verma 
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international fame. None of my article has been published 

in this journal. Proceedings of the conference of Indian 

History· Congress are published in a journal which is a 

collection of the· articles read out during the conference and 

It is a reputed journal of reported in this magazine. 

I 

Archaeological Congress proceedings of which are also· 
I 

The magazine with the name of 'Antiquity' is published 

from America! and I am aware of it. It is related with World 

. No article out of the 150 articles written by me is 

relating to Gharwal rulers of 11th, iz" century or mughal 

period of ie" century. No article of mine relating this 

period was published in any magazine. My history based 

articles were published in the magazine named 'Bharti 

Bulletin of ancient culture, Banaras Hindu Bishwavidyalaya' 

of Indian Council of History and Culture and some 

magazine of Madhya Pradesh whose name is not striking 

my mind at the moment. The witness stated of himself that 

h i $ a rt i c I es had been pub I is he d in many more j o urn a Is but 

the names of the journals were not coming to his mind then. 

Sankaran Samiti whioh was. a provincial level Institute used 

to bring out a magazine by the name of Bhartiya ltihas 

Sankalan Samiti Patrika UP. The very papers which had 

been ·received during the six annual conferences of this 

Institute were compiled at one place and published in 6 

v o I u mes and I had edited them . I have mentioned i n par a 9 

of my affidavit that I had written around 150 articles out of 

which about 50 articles were based on history. All these 

articles were relating to Ancient Indian History out of which 

4 articles were related with Ayodhya and Ramchandraji. 

My four articles relatinQ to Ayodhya and Ramchandraji was 

published in my Bhartiya ltihas Sankalan Patrika only and 

in no other magazine . 

1786 

I • 
'• '• 

www.vadaprativada.in

www.vadaprativada.in



Sd/- 
02.05.2003 

Typed by the stenographer in the open court as 
dictated by us. Present yourself before Commissioner Shri 
Narendra Prasad at 2.00 today. 

Verified the statement after hearing 

Sd/­ 
(Thakur Prasad Verma) 

02.05.2003 

the worshipping has been going on at both these places but 

I believe that it has beeri going for more than 2000 years. 

As regards Ram Janambhoomi I believe that worshipping 

went. on there till an idol and temple existed and after they 

were demolished only the site was worshipped. 

The human figure as it existed 15-16 lakh years has 

not undergo.ne any change till this day. My statement that 

Rarnohandraji was born 15-16 lakh years ago is based on 

tradition only. 

Vishnupad - Gaya an the same is worshipped. I have no 

knowledge of Kedarnath mandir as to why the site is 
! 

wars.hipped tfiere. I may not be able to tell since how long 
I ' 

none of my articles was published in this journal. I have 

also read my articles 4-5 times in this conference but the 

same was not published despite an assurance given to me 

to this effect. Worshipping of site has been prevalent at 

Ke darnath and Vishnupad Gaya about which I have referred 

in para 1 O of my affidavit and the same pattern continues 

even today. No idol has ever been set up there. The word 

'etc' has been used after the words Vishnupad-Gaya of: 

Gaya in 2nd line for the bottom in para 10 of my affidavit but 

there is no mention of a third place besides two places. 

Kedarnath mandir and Vishnupad mandir - Gaya both are 

Vaishnav places. There exists a footprint of Vishnu in 
I 
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2.05.2003 (before recess)] 

The witness was shown document nos .. 261 C-1 /1 to 

261C-1/8 (in continuation) representing Part I of Valmiki 

Ramayana by the learned advocate cross-examining on 

looking at which the witness stated that the human figures 

were the same 15-16 lakh years ago as was available on 

the photograph.s in these pages. The type of human figures 

of Rarnachndre]i and his other associates shown in these 

photographs are almost similar to the human figures as 

would have prevailed during the time of Ramchandraji. The 

witness was shown document no. 261C-11214 of part 11 of 

Valmiki Ramayana on looking at which the witness stated 

that two types of figures were available on these pages a 

few were of monkeys while others were of human beings. 

The figures of monkeys visible in these photographs wou Id 

be similar to the figures of monkeys as would have 

prevailed 15-16 lakh years ago during the time of 

RamaChandraji. As per the theory of: evolution of Darwin 

man has developed from the stage of rap tiles to jungle 

man i.e. orang-outang and then to human being. Monkeys: 

would have been in this process of evolution but in so far 

as Indian shastras are concerned man has not undergone 

. any. change ever since the day he emerged on11 this earth 

and no change is noticed in man. This typ.e of thinking has ,. 

Dated: 2.05.2003 

O.P.W. 9 Dr. Thakur Prasad Verma 

Before:" Commissioner Shri Narendra Prasad, Add!. Dist. 

Magistrate/OSD, Hon'ble H i9h Court, Lucknow. 

(Appointed vide order dated 2.05.2003 of the Hon'ble Full 

Bench) 

[Cross-examination of OPW 9 Dr. T. P. Verma initiated by 

Sh. Zafaryab Jilani, Advocate on behalf of Sunni Central 

Board of Waqf, Uttar Pradesh before the Honourable Full 

Bench in continuation of the cross-examination of 
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the photo of Hanurnan]i presented in human form. The 

witness continued, "According to me the features of 
~ 

Hanuman ji as shown in document No. 261C-1/213 is a 

human figure which existed 15-16 lakh years ago also." On 

looking at document nos. 261C-1/213, 261C-1/212 and 2/4 

the witness stated that the large figure visible on document 

no. 261 C-1 /2'13 and the human figures visible in document 

no. 261C-1/214 belong to the same period i.e , they are the 

human figures of 15-16 lakh years ago. The figures of 

Hanumanji and Ramchandraji as visible in the above 

documents differed only in external appearance. The 

difference shown in the figures of Hanumanji and 

Ramchandraji is found even today amongst various 

communities in the world but the tail of Hanumanji visible in 

the above photoqraphs is not found in the human beings of 

modem times and it is artificial. A human figure similar to 

Hanumanji shown in the above document is not found 

anywhere in the world. Palaeolithic and Mesolithic words 

are related with pre-history and I have no knowledge of it. 

Otherwise Palaeolithic is called 'Pur ap as han' age and 

Mesolithic stands for 'Pashan age' Palaeolithic is divided in 

two parts - upper Palaeolithic and lower palaeothic. 
' Mesolithicals falls under prehistoric period. Mesolithic is 

followed by Neolithic' which is known as 'Nav Pashan' age 

a human being nor that of a monkey. Volunteer: that it was 
I 

I 

been going on since the time of Manu i.e. features and form 

of Molu were the same as of the man of today. Manu is 

regarded as the first human being. The witness was shown 

photo available at document no. 261C-1/2 of the same book 

on l·ooking at which he stated that figure of monkey and 

human being are shown in it and figures of monkeys and 

human beings some 15-16 lakh years ago would have been 

similar. On looking at document no 261C-lj2j3 of the same 

book the witness stated that the photograph was neither of 
' 
' 
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' 
Verified the statement after hearing· 

I -Sd/ 
(Thakur Prasad Verma) 

2.05.2003 

1, •, 

I · compared to modem maij and is regarded as a link in 

between jungle-man and man. Homo Sapiens are akin to 

the modem man and are regarded as the latest stage of 

development. Homo Sapien and Homo Sapien are two 

independent species and Homo Sapien Sapiens are 

regarded as the latest stage of development. I do not know 

till how long Homoeractus would have existed in India. I do 

not know if any research has been undertaken on this 

subject. In India or not. I am not aware whether any report 

in this regard has been received from Unesco or not. 

in Hindi. This is again a prehistoric period. I cannot tell 

when did the upper Palaeolithic age start and when did it 

end: I do not know whether the period of upper Palaeolithic 

age Was spread from 4000,0 years ago to 2000 years ago. 
Similarly I do not know when did Mesolithic period start and 

when did it end. I am aware of the word Homeosapiens but 

I do not know to which period they belonged. Sapien is not 

an i n dependent term , rather the word Homos a pie n is used 

as one word. I am not aware as to which ancient period the 

earlier form of Homo Sapiens belonged. The species of 

homoerectus preceded Homosapiens. It was believed that 

the period of Homoerectus in Africa was one lakh thirty 

thousand years but now it has since been amended and 

ruins belonging to many lakh years old period have been 

found. As far as my knowledge goes around 2 lakh years 

old ruins of man made tools have been found in India and 

Pakistan. This is an information which I gathered from a 

book published sometime around the year 2000 but at this 

point of time I do not remember the name of the book or its 

writer. The shape of Homoerectus was very small as 
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. It is correct to say that middle Palaeolithic period is 

placed in between one lakh fifty thousand years BC to forty 

thousand years BC and the human being in his present 

form reached fifty thousand years aqo , The above views 

are · based. or modern expansionism which has been 

accepted by modem scholars also. Harappan civilization is 

regarded as the oldest civilization of India which has been 

dated as three thousand two hundred fifty years BC by 

Marshal whereas Wheeler has regarded it as 2500 years 

BC but Harappan civilization has been distributed in three 

parts. The period of early-Harappan age is regarded as 

3500 to 2600 BC whereas period of developed-Harappan 

civilization is regarded as 2600 to .1900 BC late Harappan 

continued by Sh. Zafaryab Jilani, Advocate in continuation 

2.05.2003.) 

(Cross-examination on oath of OPW 9 Dr. T. P. Verma 
I , 

(Appoi nted vide order dated 2 .05.2003 of the Hon'ble Fu II 

Bench.). 

' Commissioner 5hri Narendra Prasad, Add!. Dist. 

Magistrate/ OSD, Hon'ble High Court, Lucknow. 

Before: 

Dated: 5.05.2003 

O.P.W. 9 Dr. Thakur Prasad Verma 

Sd/­ 

(Narendra Prasad) 

Commissioner 

Typed by the stenographer in the open court as dictated by 

us. Present you rs elf for further cross-exam i nation on 

5.05~2003 in continuation. 
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Question: Will it be correct to say on the basis of the: 

aforesaid scientific researches that the features 

R. K. Mukherjee believes that Rigved is 2500 BC old 
i 

whereas G. C. Pandey regards it as 3'000 BC old. Most of 

the scholars are of the view that Harappan civilization is as 

old as Rigved. Stone age starts from Palaeolithic age and 

ends at Neolithic period and Neolithic period is regarded as 
10,000 years old. In India it is believed that the period of 

the early phase of Palaeolithic period also known as early 

or lower palaeolithic period was between 5 lakh years BC to 

50,000 years BC while the period of middle Palaeolithic 

period is believed to be· between 50,000 years BC to 40,000 

years BC and the period of upper Palaeolithic period was 

between 40,000 years BC to 10,000 years Be. In India first 

evidehce of recovery of copper is found from Mehargarh 

and is believed to be 4000 years BC l.e. based on modem 

researches. Use of copper in India is 4000 years Be and 

by'modem research I mean scientific research. Excepting 

this scientific research there has been no other research in 

respect of calculation of time of development .of humanity 

and civilization. Scientific research has been undertaken 

about use of iron in India. The oldest evidence of use of 

iron in India based on archaeological excavation cannot be 

regarded as older than 1500 years BC Besides, there have 

been researches in respect of use of other metals like gold 

and. silver in India but I do not have any knowledge about 

them. 

civilization belongs to the period 1900 to 1300 BC A few 

scholars have termed Harappan civilization as Vedic 

civilization. Maxmuller has held Rigved to be belonging to 

1000 years B~ whereas Bal Gangadadhar Tilak holds that 

Riqved is 6000 years BC old. 
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Baker men tic n e d therein but a g reed with the p h r as e 

starting from third senten.ce of the same paragraph reading 

as 'The .Jain temple embracing Sita." Similarly the witness 

also agreed with the facts mentioned in the last sentence of 

this. paragraph of this page. On looking at the last 

paragraph of page 63 the witness stated that he agreed 

with the. first sentence of the para reading as, "In view of 

Sake of compliments." The witness was shown para 3 of 

page 64· ofpart I of the same book by the learned advocate 

cross-examining on looking at which the witness stated 

that he agreed with the first sentence of this paragraph 

reading as, "An inscription of AD 1145 Dashrath." Similarly 

on reading the first two sentences of the last para of page 

64 the witness stated that he agreed with them because 

these were factual details. On looking at third para of page 

that as compared to. Gupta rulers Vakatak rulers were 

greater 'devours of Shiva. On looking at para 2 of page 63 

of part one of the same book document no. 120C-lj2, the 

witness stated that he did not agree with the view of Hans 
I 

AD that a view had floated that Lord Ram became incarnate 

as a prince in Ayodhya. On looking at para 2 of page 62 of 

this book the witness stated that he agreed with the fact 
. ' ~ 

·. · The witness was shown para 2 of page no. 60 of part I 

of the book' Ayodhya' of Hans Baker document no. 120C-lj2 

by the learned advocate cross-examining on looking at 

which the witness stated that he did not agree with the fact 

mentioned in the paragraph that it was during 200 to 400, 
I 

and form of the man some 50,000 or llakh years 

ago were the same as we find today? 

I ,do not have definite knowledge about it 
I 

whether the features and form of the man of 

50,000 or lakh yeas ago were. similar to what as 

we find today. 

Answer: 

1793 

... , 
I ' 
I 

www.vadaprativada.in

www.vadaprativada.in



·On looking at page 143 of part 2 of the book of Hans 

Baker document no. 120C-1 /2 the witness stated that 

description of Ayodhya Mahatmya had been given under the 

heading I Ayodhya' on this page. On looking at page 145 of 

the same chapter the witness stated that critical analysis of 

the three slokas of Ayodhya Mahatmya, which mentioned 

the geographical location of Ram Jatpnabhumi/birth place 

was given on this page. It is written on this page that " and 

'• •, 

! • preceded Rama whereas Krishna had become incarnate 

later on. 

66 of this book the witness stated thathe did not agree with 

the views expressed in this paragraph. The witness 

continued, "1 believe that evidence of beginning of worship 

of Rama from the first, second century of Christian era i.e. 

Kushan age have also been found because in a damaged 

record retrieved from Kaushambi there is a mention of 

sett i n·g u p · of the 'id o I of . Ram N a r a i n . ' There is a Is o a 

mention of worshipping of Rama in Ramtek close to Nagpur 

in 5th century AD by a queen named Prabhavati Gupta of 

Vakatak dynasty. Besides, a mention is also found of 

worshippinp of Sarangin i.e. idol of Lord Ram in the form of 

Vishnu 'Bheetri' record of Skandgupta of Gupta dynasty. 

Similarly worship of Rama was prevalent during the period 

starting from 1st to 4th, 5th centuries. 1 am of a firm belief 

that worship of Ramchandraji as lrrcarnation of Vishnu had 

been prevalent amongst general masses in India even 

before' the 1.st century: The Bheetri record of Skandgupta 

had· been recovered from a village named , Bheetri' near 

Saidpur in Banaras. On looking at the 5th para of page 69 

of part t of this book document no. 120 G-1/2 the witness 

stated; that he did not agree with the views of Hans Baker 

mentioned in th is par a g rap h . It is mentioned in this 

paragraph that· incarnations of Barah and Narsingh had 
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J am stating the fact of existence of Vishnu Hari 

Mandir in Ayodhya on the basis of the rock inscription but 

I 

Baker 120C-1 /2 the witness stated that analytical study of 
I 

th.e slokas of Ayodhya Mahatmya had been given on these 

pages and despite the fa ct that he did not have a deep 

knowledge of the subject he'agreed with the analysis of 

Hans Baker. On looking at chapter 47 of part 2.of this book 

which starts from page 256 the witness stated that there 

was a mention of Vishnu Hari Mandir in these pages. On: 
' looking at page 256 of the same chapter the witness stated 

that it had been mentioned on this page that Vishnu 

·Sharma had set up Vishnu Hari Mandir at a place known as 

Chakratirth but he did not agree with this statement 

because there· was no Vishnu Hari Mandir at this 

Chakratirth. The witness stated, "I am not aware whether 

Vishnu Hari Mandir had ever existed at the place known as 
I ' 

Chakratirth or not. I had never seen Vishnu Hari Mandir at 

Chakratirth. I am expressing my disagreement with Hans 

Baker oh this point also because existence of Vishnu Hari 

Mandir there had been confirmed from the rock inscription 

recovered from the disputed site in Ayodhya and also the 

fact of construction of Vishnu Hari Mandir by Vishnu 

Sharma: does· not appear much reliable like many more 

instances of this type which cannot be fully relied upon. 

Description about Chandra Hari Mandir in Ayodhya 

Mahatmya is one such incident. 

one is inclined .. to 1835 " and I agree with it and in 

the next para it is written in the last line " the absence of 

•·1··, th is· conclusion " and I agree with it. The witness said 

of himself that he agreed with para 3 of page 146 of 

chapter 2 reading as "Notwithstanding Janamsthan" 

and also with the subsequent para. On looking at Appendix 

I spread from pages 5 to 13 of part 3 of the book of Hans 
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described on this page was correct. The witness continued, 

"I am aware of the existence of only one temple by the 

name of Vishnu Hari in' Ayodhya." The witness was shown 

para 3 of page 125 of chapter B of part I of the same book 

of Hans Baker looking at which he stated that he agreed 

with what had been stated in the para. 0 n looking. at the 

first.sentence of the first para of this page itself the witness 

stated that he agreed with that and also with the last two 

sentences of the same paragraph reading as, "The few 

idols· found at the earlier." On looking at the third paragraph 

of just the next page 126 the witness stated that he agreed 

with the complete paragraph and also with the complete 2nd 

paragraph of page 130. The witness stated that he also 

agreed with the facts mentioned in all the three paraqraphs 

of pages 130 and 131. On looking at para 132 the witness 

stated that he agreed with th- details of places of 

p'i'lgrimage given below in the form of Table-2. Facts 

mentioned about the history of Ayodhya in the second para 

book of Hans Baker document no. 120C-1j2 on looking at 

which the witness stated that the location of Chakratirth 
I 

I 

there is- no mention of the location of that Vishnu Hari 

Mand ir in the rock inscription. I have stated it only because 

of the recovery of rock inscription. I do not know the point 

from. where the rock inscription had been retrieved, I have 

simply heard of it. I am not a witness to its recovery also I 

am not convinced of the sources mentioned by Hans Baker 

in his book in support of the existence of Vishnu Hari 

Mandir at the place known as Chakratirth. It is correct that 

a q u ad ri I ate r a I id o I of Vis h n u had been set up since 11 th - 

12th centuries in a temple 350 metres in the north from the 

Chakratirth column \ but it cannot be said confidently that 
this idol was recovered from the old temple of 01 akratirth 

stated to have drifted away in the stream of Saryu. The 

witness was shown page 266 of chapter 48 of part 2 of the 
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of page 133 were correct. The witness also agreed with the 

facts mentione? about Babar's visit to Ayodhya in the last 

para of this page. The witness was shown page 154 of 

chapter 9 of part 2 of the book of Hans Baker document no. 
1, '1 

120C-l/2 by the learned advocate cross-exarnininq , on 

looking at which the witness stated that he agreed with the 

details relating to bath-charity mentioned in the first two 

paras of this. page. On looking at both the tables of page 

161 the witness stated that both these tables were based 

on Ayodhya Mahatinya and both were correct. Similarly on 

lookinq at table nos. 3, 4, and 5 given on page 162 out of 

which ·table no. 5 extended upto page 163 the witness 

stated this was again based on Ayodhya Mahatmya and 

were correct. Table 6 A on page 164 described about 

Panchkosi journey whereas table 7 A on page 165 

described about 14-Kosi journey and Table 8-A thereunder 

described Darshan-Yatra and all were correct. These tables 

contained details of facts relating to worship, bath charity, 
~ 

pilgrimage and philosophy and were based on Ayodhya 

Mahatrnya and were correct. Same type of worship - 

adoration and journeys have been going on there for many 

centuries. ThE? Table 1 given on page 161 provides details 

of pilgrimage performed on the occasion of Ekadshi 

(eleventh day in the fortnight of a lunar month.) The table 

has ·been divided in three columns on the basis of various 

manuscripts of Ayodhya Mahatmya. Janamsthan and 

Chakratirth - both are mentioned in column 3 of the table 

and ·Vishnu Hari and Chakratirth - both are mentioned in 

column 1 of the table. The word 'Chakratirth' mentioned in 
the table is· the name of a place where a 'Ghat' is located 

for taking· bath. Vishnu Hari Mandir is independent of 

Chakratirth but I cannot tell about the distance in between 

these two. Possibly Vishnu Hari Mandir is not at a distance 

of 100 metres from Chakratirth Ghat. According to my view 
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I · of Ayodhya spanning from ancient period to modern age. 

Janamsthan mandir of Ayodhya .and incidents and facts 

related thereto have been given in chapter 11 but it cannot 

be termed as the main summary of m)1 book. Chapter 3 to 

chapter 10 of my book exhibit OOS-5-3 have been written 

by me and chapter 10 has been written under the heading 

'Shri Ram Janambhoomi Sangharsh (struqqle )' and. it is 

exp la i n e d . i n this ch apter that the s G> cal I e d Bab r i Mas j id 

r , '• 

Vishnu · Hari Mandir and Janamsthan were one and the 

same but in .. due course possibly during the muslim. period 

different sites were allocated for both. On looking at the 

last table 8A on page 165 the witness stated that it was 

mentioned in the table that whatever had been written 

about · Janambhoomi could be applicable in case of new 

Janarnsthan Mandir also and there could be some truth in 

it. Vishnu Hari and Chakra Hari are two different temples 

but t am. not aware whether they are located at one place or 

at a distance from each other.: 1 am also not aware whether 

Chandra Hari Mandir and Vishnu Hari Mandir are close to 

each. other or away from each other but there are two 

different temples by the names of, 'Chandra Harl' and 

'Vishnu Had'. In some parts of my book exhibit OOS-5-3 I 

have made certain findings of Hans Baker as the basis 

whereas I have challenged some of his findings at other 

places. This book of Hans Baker vide document no. 120C- 

1 /2 is not a book of history but is an extract of his 

analytical study of Ayodhya Mahatmya. Some chapters of 

Part I of the book are .based on history and I agree with 

certain findings contained therein and disagree with others. 

I have mentioned in my book exhibit OOS-5-3 that it is only 

because of the existence of fourteen pillars of Kasauti in 

Babri : masjid that it could be identified as Janamsthan 

rnandir and Hans Baker is the prime source of this view of 

mine. My book exhibit OOS-5-3 is basically on the history 
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5.05.2003 

I 

Commissioner 

Sd/ 

(Narendra Prasad}' 

Typed by the stenographer in the open court as dictated by 

us .. Pre sent yourself for further cross-examination on 
I 

6 ·.· 0·5 . 2 0 0 3 i n cont i n u at ion . 

Verified the statement after hearing 

-Sd/ 

(Thakur Prasad Verma) 

5.05.2003 

was constructed after demolishing the mandir located at 

Ram Janrnasthal. Other chapters i.e. chapter 1 to 9 of my 
! 
I 

book are based on general history which do not have much 

bearing on the fact of construction of Babri Masjid by 

demolishing the temple. 
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While deciphering and translating the record a photo of 

which is given on document nos. 289C-l/210 and 289C­ 

l/211, I have compared it with other records of Gaharwal 

period. Volunteer: that he was preparing a corpus of the 

records of Gaharwal period which would comprise around 

100 records of Gaharwal period an,d that is how he had an 

opportunity "to com pa re the script and I a ng uage of th is 

record with other records of Gaharwal period. This project 

of mine has been going·on for the last 6-7 years. Script and 

language-wise there is no difference in between this record 

and other records of Gaharwal period and· they differ only 

an account of contents and descriptions and also whereas 

this record is on a stone, most of the records of Gaharwal 

age are on copper plates. The records with which I have 

compared the above record includes a record retrieved 

from Samath and which is on a stone and is related to 

Kumari Devi of Veen of Raja Govindchandra of Gaharwal 

dynasty. The Samath record comprises 20-25 lines. It can 

be inferred that Kumar Devi evinced faith is Buddhism and 

that is. why she had donated for Buddhist math as 

mentioned in the above record of Sarnath. I have not 

(Cr o ss-exarnination on oath of OPW 9 Dr. T. P. Verma 

con ti 0 u e d by Sh . Z a fa ry ab J i I an i , Advocate i n cont i n u at ion 

of 5 . .05.2003.) 

(Appointed vide order dated 2.05.2003 of the Hon'ble Full 

Bench..) 

I 

Commissioner Shri Narendra Prasad, Add!. Dist. 

Magistrate OSD, Hon'ble High Court, Lucknow. 

Before: 

Dated: 6.05.2003 

O.P.W. 9 Dr. Thakur Prasad Verma 

1800 
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Question : The name of the r u I er who got the record written 

is not clear on the record and an inference has 

been drawn only on the basis of certain letters 

Question: My, submission is that there is no such mention 

ordescription in the disputed record on the basis 

of which it could be said that it was written 

during the rule of Govindchandra - What have 

you to say about it? 

Answer: I do not subscribe with this view. 

Firstly ANaichandra Naichandra was made the king of 

S.a~~t Division by the grace of Govindchandra and secondly 

it is mentioned about Ayushchandra that he was there as 

an arm for the stability of the rule of Govindchandra which 

meant that stability of the rule of Govindchandra depended, 

on his arms. I can say with confidence that the. record 

shown in my book (record shown on page document nos. 

289C-1/210 and 211 and which as a matter of convenience 

could be called the disputed record) had been written 

during the rule of Govindchandra. 

with any record other than the stone-based record of 

Sarnath. I cannot tell· as to which of the two records - 

record related to Kumar Devi and the1 record shown in my 

book is older and which one belongs to later period. 
I 

I 

Jaichandra was the grandson of Govindchandra and all the 

records of the period of Jaichandra would have been got 

written after Govindchandra. The period of Jaichandra 

extends from 1170 to 1194 AD whereas the period of 

Govindchandra had ended sometimes after 1154 AD. The 

record shown in my book should belong to the period of 

Govindchandra and there could be two reasons behind it. 
. I 

I 

compared the above .record (shown on document nos. 

289C-1}210 and 289C-1/211 of my book exhibit OOS-5-3) 
I 

.1801 
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Question: Despite the fact that the period of this 1184 

record had been very close to that of the 

'• '• 
! • did not personally visit the state museum to have a look on 

it. 

The witness was shown the last paragraph of page 52 

of part I of the book of Hans Baker document no. 120C-1 /2 

on looking at which the witness stated that there was a 

mention of a record belonging to the year 1184 AD of the 

period of Raja Jaichandra of Kannauj about which he had 

already made a statement. The record of 1184 AD is said to 

have been retrieved from Ayodhya.' This record of 1184 AD 
belongs to the period of the third generation ruler after 

Govindchandra of the same dynasty and there is a mention 
I 

of the construction of a Vaishnav temple in Ayodhya by 

Jaichandra, the last ruler of Gaharwal dynasty in this 

record. According to the book of Hans Baker the record of 

1184 AD is stated to have been kept in the state museum of 

Lucknow d u ring 1 9 8 6 . I had tried to Io cat e the record of 

1184 AD in state museum sometime around 1993-94 but I 

I 

or irnaker of the disputed record whose. name 

appears in the 16th line. Besides, three letters of 

his name viz. 'Aayushcha' appearing in 20th line 

are fully legible and only letter ' ndha' has been 

added (supplied). Therefore the word 

'Aayushchand 'cannot be termed unclear. Names 

of Ayushchandra, Anaichandra and Naichandra 

are· not found in the book 'the History of 

Gaharwal Dynasty' written by Roma Niyogi. 

Answer: Ayushchandra has been identified as the writer 

which could be wrong also - What have you to 

say about it? 

1802 
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I 

permission could have been granted to any other research 

scholar on his asking. Officers of Lucknow museum told me 

that they did not come across the entry indicating the 

shif'tinq.of this record from Paizabad to Lucknow. Entry of 

every item received in a museum is made in a register and 

the entry no. is also indicated on the item. Moreover there 

is a -catalogu,e also which is different from entry register. I 

was told that there was no entry of this record even in the 

catalogue. This was somethinq told to me by the lncharge 

of Records Section of the museum. His name was probably 

Shailendra Rastogi. I did not report this matter to the then 

Directer of the museum. The name of the then Director of 

the museum is not striking me at the moment. As far as my 

knowled.ge goes there is no system of storing stampages of 

I • 

1, '1 

Those days I was also a member of the Purchase 

Committee of Lucknow museum but when they told that 

excepting this 1184 record, other records had been traced, 

believed those people. Moreover everyone was not 

permitted to enter this section of 'the museum where 

records were stocked. That is why I could not myself locate 

thisrecord. I had not sought permission to visit the place in 

the museum where records were kept and I would have got 
such a perrnisston if I had asked for it because I was a 

member of the Purchase Committee. I believe that such a: 

disputed record and also because it had been 

got written by the same dynasty and reported to 

have been set up in Vaishnav mandir in 

Ayodhya, why did you not yourself try to have a 

look at this record and compare it with the 

disputed record? 

I had requested the lncharge of Records section 

of the state museum Lucknow to find out about 

this record. 

Answer: 

1803 
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Answer: I quite appreciate the importance of the record of 

the year 1184 and I also agree that recovery of 

this record could bring a vital twist to this suit 

Question: Will you in the capacity of a historian and 

archaeologist and also being a plaintiff in a suit 

concerning Ayodhya not take the incident of 

misplacement of such a record (of the year 

1184) as a very important incident because by 

decipherment of such a record would have had 

an effect on the disputed matter. 
I 

have no com men ts to offer in this reg a rd. Answer: 

Answer: I do not at all subscribe with this view because 

there is not even· a single mention of the name of 

Jaichandra in the 20 lined record retrieved from 

Ayodhya whereas Cunningham had found the 

name of Jaichandra in the record of 1184. 
Question: Misplacement of such an important record from a 

museum would be termed as a normal incident or 

on important incident? 

' 
the book of Hans Baker and in respect of which 

it is mentioned in footnote no. 4 that it had been 

kept in Lucknow museum) 
1 

is the same record 

which is stated to have been retrieved 

subsequently from the debris of Babri Masjid - 

What have you to say about it? 

Question: Some people hold that the record of the year 

11 ~4 (which is mentioned on page 52 of part I of 

available in Lucknow museum. 

records in Lucknow or Faizabad museum and that is why 

did not try to find out if the stampage of 1184 record was 
. . ~ 
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document no, 301 C-1/1 to · 301 C-1/3 (in continuation) on 

looking at which the witness stated that these were the 

extracts lifted from the book -- 'The Shark Architecture of 

]aunpur' by Fuherer. Extracts of the same book of Fuherer 

can also be found on document nos. 107C-l/31 and 107C­ 

l/32. The witness was shown document nos. 300C-l/I to 

300C-l/4 (in continuation) on looking at which he stated 

a mention in Valmiki Ramayana. There is also a mention of 
,. 

the place named Bhardwaj on this page and the note given 

thereunder is also correct. The witness was shown 

The witness was shown document nos. 299C-1 /2 and 

299~-1 /3 by the learned advocate cross-examining on 

io okinq at VVhich the witness stated that Ayodhya was 

written under the heading Sirsa on serial no. 914 on the left 

side of the map of Allahabad given on' document no. 299C­ 

l/2 and similarly some telephone numbers under the 

heading Ayodhya were indicated on document no. 299C-1 /3 

which represented page 241 of the Telephone directory of 

Allahabad district. This could be the name of some village 

or shown document no. 299C-I/ 4 by the learned advocate 
I 

cross-examining on looking at which' the witness stated 

that Sitamarhi shown on the document was alright but he 

had no knowledge about the note given therein. This,' 

Sitamarhi should be a part of Allahabad district. Description 

of Chitrakoot is also found on the same page which is 

correct and this is the same Chitrakoot about which there is 
d 

but I have no knowledge of the circumstances 
I 

under which this record got misplaced. 

To my knowledge there is no other record as large as 

that of the year 1184 and would have been misplaced fro:m 

any museum. I being a historian and archaeologist and also 

being a plaintiff in this suit would try to locate the record of 

1184 .. 
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I · mention of any Ram Mandir of Ayodhya in any of these 

books. 

•, '• 

. . . ~ 
no. 300C-/j2 by the learned advocate cross-examining on 

looking 'at which the witness stated that he agreed with the 

facts mentioned therein. Looking at the earlier paragraph 

also the witness stated that facts mentioned therein were 

correct. There was a mention of the record of the year 1184 

AD of Jaichandra in the last sentence of para 2 of the 

above page 356. There was a mention of construction of 

Vaishnav temple by Jaichandra. The witness was shown 

page. 359 of document no. 300C-l/3 by the learned advocate 

cros.s-ex:amining on looking at which the witness stated 

that facts were mentioned .under the he adinq 'Rama cult' in 

para 3. and all the facts mentioned were correct. On looking 

at the facts under tHe heading 'Krishna cult' on the same 

page the witness stated that he agreed with the portion 

reading as ' I n the Ch am o I y p I ate their own ways. " 0 n 

looking at document nos. 302C-l/I to 302C-l/9 (in 

continuation) the witness stated that these were the 

extra ct s of the book 'Temp I e of I n d i a' bro u g ht out by the 

Government of India. There was a mention of temples 

located in central India in document nos. 302C-l/5 and 

302C-l/6 whereas there was a mention of temples located 

in western India in document nos. 302C-l/7 and 302C-l/8. 

the temples mentioned, in the above documents belong to 

the period between 10th to 13th centuries. Krishna Dev ji 

has Written a book about temples located in northern India 

and he too has mentioned about such temples in his book 

as be Io rig i n g t ~ 9th , 1 0th to 1 s" c e n t J r i es . I t is c I ea r fro m 

these books that temples in the name of Ramchandraji had 

been built in 11th and 12th centuries but there is no 

that these were the extracts of the book "Society and 

Culture Northern India" written by Dr. f.3. M. S. Yadav. The 

witness was then shown para 3 of page 356 of document 
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Answer: I have not ·been able to completely read the 

three books but as far as my knowledge goes 

they only describe the architecture of the 

temples and therefore there should be no 

mention of mined temples in 'these books. 

Question: My submission is that there is a mention of three 

types of temples in the above referred three 
I 

books i.e. the temples which were intact at the· 
' 

time of writing of the book and temples which 

had mined at the time of writing of book and the 

temples which were demolished or waned out of 

their own. What have you to say about it? 

Question: It is clear that during r i" , rz" centuries 

temples were built in the· name of Shri Ram even 

in district like Etah, then why the socalled 

mandir at the socalled Ram Janambhoomi in 

Ayodhya was not named as Ram Janambhoomi 

mandir? 

Answer: Ayodhya is a famous pilgrimage and hundreds of 

temples relating to Ram would have existed here 

but 'during the muslim age which started from 

1206 AD. Ayodhya had been their main target to 

see that no religious temple remained intact in 

Ayodhya and that all the temples mentioned in 

the above three books are existing in some or 

the form even today. Mention of dilapidated 

temples is not made in these books because 

there is a tradition of giving their architectural 

features in these books. That is the reason that 
there has no mention of any temple of Ayo dhya. 

I • 
•, '• 
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I , 

1, ., 

but he could not affirm most of the facts mentioned therein. 

There is also a mention of meeting with Shri. Lal Narain 

Sinha in these paragraphs but the same is not in my 

knowledge and I could know it any after the publication of 
! 

the book. On looking at the text " inmey Sri Ram 

Janambhoomi Mandir ... ... ... . Baad mein dakhil hai" , 

appearing on page 5, para 13 of his affidavit in connection 

with· his. examination in chief, he stated that amongst the 

facts mentioned therein only the fact that 'devout Hindus 

came in· crowds on 24th day of Chaitra month every year 

i.e. Rarnnavrni in Ayodhya . was mentioned by Typhen 

Taylor. I am stating it on the basis of document nos. 1 O?C- 

1/19 to 107C-l/8 (in continuation) filed in this suit but these 

documents are not the original text of the book of Typhen 

Taylor but are the English translation of the French 

translation of his book. I have stated earlier that I do not 

know French and therefore cannot comment upon the 

quality of translation. I have mentioned of Martin in the 

above para of my affidavit relating to my examination-in­ 

chief only with reference to the fact mentioned by Martin 

that Babar had demolished this temple and got a masjid 

constructed thereon. On looking at para 14 of his affidavit 

in relation to his examination-in-chief the witness stated 

that the documents referred therein were related to 

construction of 360 temples in Ayodhya by Vikramaditya. 

My inference i n·d icated in the end of the para that Sh ri Ram 

Janambhoomi mandir must have been included in these 360 

temples was based on my own study and not on the 

The witness was shown the last paragraph of 

document no .. 304C-1 /3 which ends on document no. 304C- .· 

114 and later on para of the same document no. 304C 1 /4 by 
I 

the cross-examining advocate on looking at which the 

witness stated that both· these paragraphs were~ written by 

Dr. Swarajya Prakash Gupta with which he broadly agreed 
< Co' 
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.· 
very low light in 'Garbh Grih'. The disputed building with 

three entrances had been built as a mosque and hence the 

ques.tion of existence of a 'Garbh Grih' therein did not 

arise. The temple by the name of 'Kandrya MahaDev' is one 

amongst the largest temples of Khajuraho which is 30 
metres Ion g and about 2 0 metres wide It is bu i It of stones. 

but in certain cases two or three gates are found. There is 

Shri Krisha Dev was a renowned assayer of the art of 

construction of temples and he possessed a great .. 

knowledge as to how a temple should be built and how the 

things have been going on. According to me there is only 

one gate for getting into 'Garbh Grih' (shrine) of the temple 
' . ' . ~ 

On looking at the last two sentences of the last para 

of his affidavit related to his examination-in-chief the 

witness stated that he had mentioned that figures of deities 

were engraved on the pillars of Kasauti but he could not tell 

the number of pillars which carried the figures of deities 

and also the -names of deities whose figures had been 

engraved. 

1528. There is no mention anywhere about demolition of 

the temple in 1528, it is my own guess . 

documents mentioned in the above para 14. As I have 

already stated I now do not agree with my statement in 

para 15 .of the affidavit of my examination-in-chief that 

'Salar Mahmood had come to Ayodhya in 1032-33 and had 

damaged Janamsthan mandir.' On looking at his statement, 

'It was required to be constructed because it had been 

devasted some 70-80 years ago' of para 16 of his affidavit 

the witness stated that as he had already stated about 

Salar Masood his above statement also now stood 

repealed. I am quite confident that Meer Saki. army 

commander of Bahar had demolished the temple in the year 
• . I 
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Ro.ma Niyogi has mentioned of demolition of a number 

of temples by muslims in her book entitled 'The history of 

Gaharwal dynasty'. She has included the temple of Banaras 

and these ·are the references of 11th and 12th centuries. 

She has however not mentioned about demolition of any 

temple in Ayodhya during 11th or 12th century. On looking 

at document nos. 1 O?C-1/163 and 1 O?C-1/164 the witness 

stated that these were the extracts of the book 'Clash of 

Cultures: Avadh, the British and the Mughals' written by 

Michel Fisher which was published in 1987 for the first 

time. The book is available in market. On looking at 

document nos. 1 O?C-1/186. A to 1 O?C-1/190 (in 

continuation) the witness stated that i~~ was some article or 

lecture of Swarajya Prakash Gupta and he was not aware 

whether it had been published or not and also the source 

from· where it had been lifted. The document did not bear 

signatures of Dr. Gupta. On looking at document nos. 

107C-l/198 to .. 1 O?C-1/205 . (in continuation) the witness 

stated that he was not aware of the source from where this 

. . ' ~ 
Archaeology in India .. His lectures have been published 

under the title 'Ramayan, myth or reality.' I do not agree 

with the view of Dr. Sankaliya that 'Ramchandraji was not a 

historical fiqure." I also do not agree with his view that 

Rarriayan was prevalent in India in the 5th century. I am not 

aware whether there is a mention in the critical edition of 

Ramayana of Baroda that Ramayana was prevalent in India 

in 5th century. 

Dr. H. D. Sankaliya is known as a 'grand old man' of 

them were constructed in between the period 10th to 12th 

centuries. I am not aware whether a temple had been got 

bu i It by C h a n d r a Dev a r u I e r of G a h a r\/\~ a I d y n as t y ~ 

All the temples of Khajuraho are built of stones and all of 
1: 
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' of Ram Janambhoomi Mandir there. This is again incorrect' 
' 

to suggest that my book exhibit OOS-5-3 has been written 

to boost the cause of Vishwa Hindu Parishad and that the 

book is· not based on historical evidences. This is also 

incorrect to suggest that I being i nfl uen ced by the thinking 

of Rashtriya Swayamsevak Sangh am deposing falsely. It 

is again incorrect to suggest that I have given my statement 
I 

not 'as a historian but as a Supporter of the thinking of 

RSS; 

Th is is incorrect to suggest that the disputed bu i Id i ng 

was used by m uslims for offering prayers ( Namaz) during 

the period 1529 to 1 949. Th is is also Incorrect to say that 

five times Namaz and Friday Namaz w!.ere performed in the 

disputed building till the 22nd December 1949. This is 

correct that no idol had been placed in the disputed 

building till 22nd December 1949 and that an idol was 

placed ·there· on the night of 22/23rd December 1949. This 

is incorrect to suggest that the mosque was built in 1528 

without demolishing a temple. This is also incorrect to say 

that· no evidence in history is found in respect of 

Ramchandraji taking birth at the disputed site or existence 

material had been lifted. He was also not aware whether 

the article had been published somewhere or not. The 

witness stated that he could not even tell whether his 

article had been personally given by Dr. Sinha to Devki 

Nandan ji or not. On looking at document nos. 1 O?C-1/218 

to 1 O?C-1 /225 (in continuation) the witness stated that he 

could not tell the books from which the extracts had been 

lifted. On looking at document no. 1 O?C-1/226 to 107C- 
, 

1 /250 (in continuation) the witness stated that he had read 
I 

a few of these documents but he could not tell about the 

sources . from which they has been lifted and also the 

source from which they had been procured. 
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6.05.2003 

Sd/ 

(Narendra Prasad) 

Commissioner 

US. 

Typed by the stenographer in the open court as dictated by 

Verified the statement after hearing 

-Sd/ 

(Thakur Prasad Verma) 

6.05.2003 

over. 

Cross-examination on ·beha If of all the defendants/parties 

(Corss-examination by. defendant nos. 4, 5 and 6 adopted .. 
by Faz I e A z am .. Advocate on be ha If of defendant no . 6I1 

and 6 I 2. in suit no. 3I1 98 9). 

(Cross-examination by defendant nos. 4, 5 and 6 adopted,' 

by Sh r i . S . I rf an Ah med Advocate on be ha If of d e'f end ant 

no. 26.) 

(Cross-exam i n i n g by Sh r i . Z a fa ry ab J i I an i on be ha If of 

Defendant no. 4 Sunni Central Board of Waqf, UP. Over.) 
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